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V tej {tevilki Aluminija boste med
drugim brali tudi o vrednotah.
Prav zaprav nih~e na tem svetu ne
more `iveti in delati brez njih in
jasno, da tudi mi ne. O njih pi{eta
predsednik Uprave in Lilijana Dit -
rih.

Vrednot je najbr` toliko, kolikor
je ljudi na tem svetu. Vsi zagotav -
ljamo, da imamo svoje vrednote,
po katerih `ivimo in delamo. Vsi
mislimo, da so na{e vrednote tiste
prave, najbolj{e. So seveda tudi
taki, ki o vrednotah niti ne raz -
mi{ljajo. Morda jih sploh nimajo
in po njih ne `ivijo. Ve~ini ljudi
na tem svetu narekujeta vredno-
te dru`ba in okolje, v katerem
`ivijo. 

V Talumu smo si postavili svoje
vrednote, ki jih boste prepoznali
v nadaljevanju {tevilke. Zapisali
smo jih. Toda mislim, da lahko
mirno zapi{em, da so jih nekate-
ri tudi `iveli. In jih {e `ivijo. ^lo -
vek si v ̀ ivljenju sam postavi svo-
je vrednote in po njih tudi najbo-
lje `ivi in dela. Vrednote so pa~
nekak{ni cilji ali ideali, ki se jim
`elimo ~im bolj pribli`ati. Kot

kompas nam ka`ejo pot v vsakda-
njem `ivljenju. 

V zadnjih mesecih smo tudi v Slo -
veniji poslu{ali, da ni vrednot. Da
so napa~ne in da bi jih bilo treba
spremeniti. Zakaj imamo torej lju-
dje na razli~nih koncih sveta tako
razli~ne vrednote? @e poimeno-
vanje »vrednota« nam pove, da gre
pravzaprav za nekaj pozitivnega.
^e vrednota ni pozitivna, se mi
zdi, da ni vrednota. Svet pa kar
drvi v neko jamo. Ali torej res ni
pravih vrednot?

Na{e vrednote, ki si jih pravkar
postavljamo, so pozitivne. Spla~a
se jih sprejeti in jih tudi `iveti.
Rekel bi celo, da je to nujno. Lah -
ko jih dopolnjujemo, morda celo
kako spremenimo, toda sprejmi-
mo jih. Naj postanejo na{e. Saj
mnoge od njih so tako in tako `e
na{e.

[e bolj pa moramo poudariti ~lo -
ve ka. ^e sem bolj natan~en, gre
za odnos do ~loveka. Pa nimam
v mislih odnosa med nadrejenimi
in podrejenimi. ^eprav tudi, am -
pak do tega {e pridemo. V mislih
imam odnos ~loveka do so~love-
ka. Odnos delavca do sodelavca,

zaposlenega do drugega zaposle-
nega. V Talumu nas je nekaj ve~
kot tiso~. Jasno, da nih~e v »fabri-
ki« ne more imeti tiso~ prijateljev.
Ne more jih imeti niti petdeset.
Lahko pa jih ima pet ali celo deset.
Lahko ima deset dobrih znancev.
In za te se moramo potruditi. Tem
moramo nenehno izkazovati pri-
jateljstvo in jim kdaj povedati, da
jih imamo radi. Kajti zaradi njih je
lepo hoditi v slu`bo. Na nekate-
re stvari pa~ ne moremo vplivati.
Lahko pa vplivamo na pristnost
odnosov, o katerih sem govoril. 

Seveda ne moremo mimo odno-
sa med vodji in njihovimi podre-
jenimi. Prav vodje so tisti, ki jim
je dano, da »sejejo dobro voljo pri
ljudeh«. In to danost bi morali
izkoristiti. 

Na koncu vam v imenu ured ni{t -
va, ki ga sestavljamo Danica
Hrn~i~, Lilijana Ditrih, Aleksandra
Jelu{i~, Srdan Mohori~ in Darko
Ferlinc, `elim sre~no novo leto.
@elim vam, da dobro premislite,
zaradi katerih stvari se vam v
`ivljenju ne spla~a sekirati in se
tudi ne sekirajte. Tako po~etje
namre~ {kodi le vam samim.p

»In za te se moramo potruditi. Tem moramo nenehno izkazovati prijateljstvo in jim
kdaj povedati, da jih imamo radi.«

UVODNIK

Najpomembnej{i je ~lovek

DARKO FERLINC
GLAVNI UREDNIK



Pred mano je velik izziv. Napisati
nekaj besed za decembrsko {te -
vil ko na{ega tovarni{kega glasila
je pomembno opravilo.
Misli si postavljam v vrstni red:
napisati moram nekaj o na{em
poslovanju, o novih odnosih, o le -
pih `eljah, ki jih v tem ~asu obi -
~aj no izrekamo drug drugemu. 
Leto, ki se po~asi kon~uje, smo v
Talumu okusili kot leto, poveza-
no s pove~anjem proizvodnje
elektroliznega aluminija, saj po -
nov no proizvajamo z vsemi pri-
klopljenimi kapacitetami. Lansko
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@iveti vrednote, ki so nam blizu,
ni te`ko. @iveti tiste, za katere bi
`eleli, da bi nas zaznamovale, je
te`e, a uresni~ljivo. ^e jih za~uti-
mo, jih lahko tudi `ivimo. ^e lah-
ko za nekatere izmed Talumovih
vrednot `e ugotovimo, da se je z
njimi poistovetila ve~ina na{ih so -
delavcev, pa bomo v nekatere iz -
med njih {ele morali za~eti verje-
ti in jih potem tudi `iveti. Le tako
bomo lahko z njimi in na{im alu-
minijem soustvarjali prihodnost
ter uresni~evali cilje, ki smo si jih
zadali.

Na{a vztrajnost in trma, s katero
se trudimo premagovati ovire, za -
v zetost za uresni~evanje ciljev ter
sposobnost in ̀ elja po iskanju no -
vih znanj, vklju~no z lastnim oseb -
nim in profesionalnim razvojem,
ki nam znotraj in zunaj podjetja
omogo~a doseganje odli~nih re -
zul tatov, so stalnica na{ega delo-
vanja. [e ve~ tega znanja, izku{enj
in energije bo treba usmeriti v
iskanje in usvajanje novih tehno-
logij, programov, izdelkov in
tr`nih pristopov. 
O tem, da smo skrbni z vsemi viri
in odgovorni do kupcev, partner-
jev, okolja in nenazadnje do nas
samih, ne dvomimo.
Veliko ve~ bomo morali narediti
za odprtost za spremembe, pa naj
gre za procese inovacij ali pristo-
pov do kupcev, lastnikov in oko-
lja. Odprtost, ki jo omenjam, je
po vezana s sposobnostjo spreje-
manja druga~nih mnenj, novih
idej in predlogov ter tudi kritik.
Vse to moramo po~eti korektno
in tolerantno, s po{tenim od no -
som in sodelovanjem ter vklju ~e -
nostjo vseh nas, zaposlenih v sku-
pini, v sprejemanje odlo~itev in s
tem posledi~no tudi v sprejema-
nje odgovornosti zanje.
[e ve~ ustvarjalnosti in podjetno-
sti pri delu, ki bosta povezani z

iskanjem in preizku{anjem novih
na~inov in pristopov v vseh pro-
cesih ter z iskanjem novih progra-
mov, mora biti rezultat timskega
dela. Vzpostaviti bo treba tak{ne
razmere, ki nam bodo omogo~ale
{e hitrej{e odzive, prilagajanje ter
prepoznavanje prilo`nosti, ki se
ponujajo na trgu.
Vse zapisano je uresni~ljivo z dej-
stvom, ki je za nas v skupini Ta -
lum `e sedaj in tudi sicer najbolj
karakteristi~no – skupaj zmore-
mo skoraj vse. Sam v to iskreno
verjamem!
Leto{nje leto se po~asi izteka, zato
mi, drage sodelavke in spo{tova-
ni sodelavci v skupini Talum,
dovolite, da vam in va{im dru ̀ i -
nam za`elim prijetne prazni~ne
decembrske dni. Pre`ivite jih v
dru`bi tistih, ki jih imate radi, in
v vsaki stvari, pa naj bo {e tako
slaba, posku{ajte najti bilko dob -
re ga in se je oprimite. V teh nego-
tovih ~asih lahko za pozitiven
pogled na ̀ ivljenje najve~ naredi-
mo prav sami pri sebi, vsak zase.
Stopite v leto, ki je pred nami, z
veliko mero odprtosti, `elje po
po{tenem odnosu in sodelova-
nju, ustvarjalnosti in skrbnosti.
Vsem skupaj in vsakemu posebej
`elim odli~no leto 2012!p

UPRAVA

Skupaj zmoremo 
skoraj vse

MARKO DROBNI^
FOTO: SRDAN MOHORI^

Velik pomen dajem
novim odnosom

MAG. FRANC VISENJAK
FOTO: SRDAN MOHORI^

Marko Drobni~, predsednik Uprave Taluma
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leto smo bili prepri~ani, da bomo
s tem pove~anjem dosegli tudi
bolj{e ekonomske rezultate, ven-
dar se to ni zgodilo. Pri analizi re -
zultatov vedno ugotovimo, da
obvladujemo ve~ji del stro{kov
pro izvodnje, vendar z delom in
znanjem ne moremo obvladati
visoke cene elektri~ne energije.
Prepri~ani smo bili, da nam bo s
{tudijami in dokazili o nelo gi~ -
nosti cene elektrike uspelo lastni-
kom dopovedati, naj razmislijo o
{ir{ih u~inkih obstoja te proizvod-
nje. @eleli smo, da bi za skupno
mizo pri lastniku na{li potrebne
re{itve. To vpra{anje pa se celo
leto prakti~no ni re{ilo. Lastnica
dr`ava je imela ogromno dela sa -
ma s sabo: od organizacije Agen -
cije za upravljanje kapitalskih
nalo`b do menjave ministrov in
pred~asnih volitev. Tako smo s
svojimi argumenti ostali brez re -
{itve in z izgubo, ki jo bomo ime-
li ob koncu leta.
Velik pomen v iztekajo~em se le -
tu pripisujem tudi na{im novim
odnosom, saj je sprememba orga-
nizacije prinesla nove poglede in
mo`nosti za pre`ivetje organiza-
cijskih enot. Vzpostaviti smo mo -
rali nove ekonomske odnose.
Povedati je treba, da so direktor-

ji podjetij to po~eli odprto in
odgovorno, s slu`bami in ciljem,
da sami ugotovimo, kaj kje v
tovarni stane. Tega ne moremo
to~no povedati, tu je vedno mo -
go~e iskati razloge za podiranje
postavljenega, vsi pa vemo, da je
la`e podirati kot graditi. Klima je
bila usmerjena v graditev novega
in bolj{ega, ki pa ne bo nikdar
tako dobro, da se ne bi spreme-
nilo. Le malo je {e v podjetju neje-
vernih Toma`ev, ki trdijo, da nova
organizacija ne prina{a nobenih
sprememb. Mogo~e jih no~ejo
videti ali pa mislijo, da se `e tudi
ta, ki velja sedaj, ne spreminja.
Namre~ organizacija v Talumu,
ko tudi v drugih podjetjih ne bo
ve~  ~asovna stalnica.
V prazni~nih dneh bomo drug
drugemu za`eleli obilo lepih
`elja, ki so ve~krat tudi preve~
puste ali formalne. Vsak od nas
naj jih posku{a narediti bolj
doma~e, preproste, tak{ne, ki se
nas bolj dotaknejo. Tak{ne `elje
nam bodo pomagale odbiti vse
strahove, ki jih sejejo zunanji svet
in nere{eni na{i problemi. To bo
na{e najve~je pomagalo v letu
2012.p

Tudi letos – kot vedno doslej – ob
izteku leta pripravljamo bilance
opravljenega dela. Ali smo izpol-
nili vsa svoja pri~akovanja in
seveda pri~akovanja na{ega oko-
lja? Menim, da smo v zelo zahtev-
nih ~asih opravili ve~ino nalog, ki
smo si jih zadali. To nam daje
mo`nost, da si ̀ e postavljamo no -
ve, {e smelej{e cilje in upamo na
veselje ob njihovi izpolnitvi.
V ~asopisu sem prebral, da so
sre~ni tisti ljudje, ki imajo kaj dela-
ti, se ~esa veseliti in imeti mo`nost
upati. Vsem sodelavkam in sode-
lavcem skupine Talum `elim, da
bi bili v letu 2012 ~im bolj sre~ni.p

^as velikih pri~akovanj
in upanja

DR. ZLATKO ^U[
FOTO: SRDAN MOHORI^

Mag. Franc Visenjak, ~lan Uprave za ekonomsko podro~je

Dr. Zlatko ^u{, ~lan Uprave za tehni~no-tehnolo{ko podro~je

Vsem skupaj in vsakemu posebej `elim odli~no leto 2012! (Marko Drobni~)

Tak{ne `elje nam bodo pomagale odbiti vse strahove, ki jih sejejo zunanji svet in nere{eni na{i problemi. 
To bo na{e najve~je pomagalo v letu 2012. (mag. Franc Visenjak)

Vsem sodelavkam in sodelavcem skupine Talum `elim, da bi bili v letu 2012 ~im bolj sre~ni. (dr. Zlatko ^u{)
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Vred note se seveda tudi spremi-
njajo. So take, ki so ob~e spreje-
te, univerzalne, in take, ki si jih
delijo posamezne ozke skupine.
Za zahodnoevropsko  kr{~ansko
ci vi lizacijo bi lahko rekli, da deset
bo`jih zapovedi predstavlja
temeljne vrednote. Pomembne
vrednote nam je dala francoska
revolucija z geslom Liberté, éga-
lité, fraternité – Svoboda, ena-
kost, bratstvo. V socializmu so
bile kot vrednote  sprejete  ena-
kost, pravi~nost, solidarnost …, ki
se danes vse bolj izgubljajo.  V
predvolilnem ~asu so politiki
imeli polna usta vrednot, krize,
pomanjkanja le-teh. Le kje so se
izgubile?
Tudi skupina Talum ima svoje
vrednote, ki se zrcalijo v na{i kli-
mi, v zadovoljstvu, zavzetosti za -
po slenih, v na{i organizacijski
kul turi, nas motivirajo za nove
dose`ke, so gorivo, ki nas `ene
naprej. Vrednote povezujejo za -
po slene na temelju skupnih ciljev
– dajejo odgovore na vpra{anja,
kdo smo, kam gremo, kaj ho ~e -
mo.  V preteklosti so bile prevla-
dujo~e vrednote v Talumu  izo -
bra  ̀ evanje in usposabljanje, upo -
{te vanje predpisov in zakonov,
red, urejenost, usmerjenost k
ciljem. Ker smo ugotavljali, da
niso dovolj, smo jim za~eli doda-
jati nove, kot so prevzemanje
odgovornosti za kakovost  dela,
odprta komunikacija, inovativ-
nost, fleksibilnost in prilagodlji-
vost, timsko delo.

Strategija, poslanstvo in vizija
podjetja lahko ostanejo samo
lepe, mrtve ~rke na papirju, ~e jih
ne podpirajo vrednote. Vrednote
so model za motivacijo zaposle-
nih, so osnova psiholo{ke pogod-
be, so sidro v procesu sprememb.
Vrednote v podjetju oblikuje
predvsem vodstvena ekipa, kajti
z njimi sporo~a, kaj pri~akuje in

kaj je pripravljena
»da ti v zameno«.

Po memb no
je, da

vod-
stvo opre -
deli vrednote
in jih tudi `ivi. Pri
tem igra po memb no
vlogo in terna komunika-
cija, ki je `iv~ni sistem orga-
nizacije, je klju~nega pomena za
njeno delovanje – o vrednotah
lahko sa mo govorimo, rav-
namo v skladu z njimi –
ne mo remo jih zapo-
vedati. Po memb -
no vlogo pri tem
igrata med se -
boj   no sodelova-
nje in zaupanje. 
Ker je sedaj ~as
`elja, ̀ elim vsem bralcem vse lepo
v 2012, zaposlenim v skupini
Talum pa, da v najbolj{i meri za -
`ivimo na{e nove vrednote.p

Mo~ vrednot

LILIJANA DITRIH

VREDNOTE

Vrednote so psiholo{ka kategorija. Ne da se jih videti ali prijeti, a usmer-
jajo vsa na{a stali{~a, mnenja, ravnanja; so tiste, ki usmerjajo na{e
`ivljenje, nas motivirajo za doseganje ciljev. Vrednote so korenine, so
temelj vsakega posameznika, vsake kulture, naroda, podjetja, so tiste,
ki nam najve~ pomenijo, za posameznika so merilo, s katerim presoja
svoje ravnanje in ravnanja drugih.
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Na fakultetah tako `e zaznavajo
minimalen trend dviga interesa za
{olanje. Nasprotno pa je stanje v
srednjih {olah, v katerih se mladi
v triletnem programu {olajo za
pridobitev tehni~nih po kli cev,
kot so obdelovalci kovin, klju ~av -
ni~arji, zidarji, iz leta v leto  slab{e.
Nekateri programi se zaradi pre-
majhnega interesa niti ne izvajajo
ve~. ^e k temu dodamo {e
zni`evanje {tevila mladih v ge ne -
ra cijah, ki prihajajo na trg dela, se
bomo delodajalci, ki za poslujemo
tehni~ne profile, v prihodnje
soo~ali z velikim deficitom tovrst-
nega kadra. Vse preve~krat je tudi

zaznati, da tehni~ni poklici niso
dovolj cenjeni. V skupini Talum
smo se zato odlo~ili, da s konkret -
nimi in prakti~nimi predstavitva-
mi u~encem in njihovim star{em
poka`emo, kaj lahko nekdo, ki se
je izobrazil za teh ni~ ni poklic,
dela po pridobitvi izobrazbe.
Pokazati tudi `elimo, da dela v
proizvodnji niso nezanimiva in
fizi~no te`ka, kot si ve~ina pred-
stavlja. Na ta na~in ̀ e limo mladim
in njihovim star{em olaj{ati
odlo~itev o nadaljevanju {olanja
in izbiri poklica.    
V soboto, 3. decembra 2011, smo
tako v Talumu prvi~ organizirali Na njej je pisana dru{~ina umet-

nikov, ki vsak po svoje sporo~ajo
svojo zgodbo. Prvi med njimi je
Du{an Fi{er, ki s svojimi ovalni-
mi slikami na les pripoveduje
zgodbo o zgodovini na{e »fabri-
ke« vse od za~etka gradnje med
drugo svetovno vojno (od tod
kljukasti kri` na eni izmed slik) pa
vse do danes. Slike so nastale za
razstavo ob odprtju galerije FoVi
v Str ni{~u. Opazujejo jih humor-
ni liki kopalcev kiparja Mirka
Bratu{e. V centru avle visi slika
Aleksija Kobala z naslovom
Litostrojska katedrala. Mogo~no
delo iz avtorjevega »industrijske-
ga« ob dob ja nam ka`e podobo

danes `e skoraj pozabljenega
~asa velikih industrijskih obratov,
ki smo jih neko~ v Sloveniji ime-
li, pa jih danes ni ve~. Na vzpo-
rednih pa nojih visijo slike in foto-
grafije {e drugih avtorjev: Gustava
Gna mu {a, Borisa Fari~a, Franceta
Mihe li~a, @arka Vrezca, Jureta
Kalana, Janeza Me`ana in Mirka
Rajnerja. Ob vhodu je ostala skul -
ptura bika kiparja Janeza Boljke.
Vse umetnine seveda sodijo v
Talumovo umetni{ko zbirko.
Razstava je tako po postavitvi kot
po kakovosti razstavljenih del
dobra in vredna ogleda. Vzemite
si torej ~as in si jo oglejte.p

dan prakti~nega prikaza pokli-
cev. Kljub zgodnjemu sobotnemu
jutru smo bili z obiskom zelo
zadovoljni. V spremstvu predsed-
nika Uprave smo u~ence in njiho-
ve star{e ter dve ravnateljici
osnov nih {ol popeljali skozi ser-
visno delavnico, livarno ter proiz-
vodnjo rondelic in jim iz prve roke
predstavili {irok spekter dela, ki
ga je mo`no opravljati s teh ni~ -
nimi poklici. Na{i zaposleni so
odgovarjali na njihova vpra{anja,
jim predstavili svoje izku{nje in
jim tako omogo~ili spoznati delo
na druga~en, bolj pristen in manj
formalen na~in.
Po udele`bi in odzivih sode~, se
mladi {e zanimajo za tehni~ne
poklice, le da v ve~ini primerov

nimajo zadostnih informacij o
poklicnih mo`nostih. Glede na
njihovo zanimanje (zvedavost)
jim bo predstavitev v veliko
pomo~ pri izbiri bodo~ega pokli-
ca. Svojo izku{njo pa bodo prav
gotovo delili tudi s svojimi vrstni-
ki.
Zagotovo to ni bila zadnja aktiv-
nost na tem podro~ju v Talumu.
^e nam je uspelo komu pomaga-
ti pri odlo~itvi za {olanje za teh-
ni~ni poklic, smo dosegli svoj
namen, s tem pa bomo korak
bli`e tudi na{im ciljem. 
Nekaj utrinkov z na{ega dru`enja
si lahko ogledate v kratkem filmu,
ki ga najdete na Talumovi spletni
strani (www.talum.si).p

SLU@BE

Prakti~ni prikaz poklicev
za osnovno{olce

DARJA VODU[EK VTI^
FOTO: SRDAN MOHORI^

Razstava 
v avli upravne zgradbe

DARKO FERLINC
FOTO: SRDAN MOHORI^

V livarni Talumovo razstavi{~e

V hidravli~ni delavnici

V Sloveniji `e leta zaznavamo upad vpisa v {ole politehni~nih smeri.
Talum je `e v preteklosti ve~krat sodeloval s srednjimi {olami in fakul-
tetami, ki so po sku{ale zainteresirati mlade za {olanje v tehni~nih pokli-
cih s pomo~jo delodajalcev, pri katerih imajo mladi, ki se do{olajo za
tehni~ne poklice, mo`nost najti zaposlitev.

Ob tovarni{kem prazniku smo po -
novno olep{ali avlo pri recepciji na -
{e upravne zgradbe. Po sta vili smo
razstavo slik in kipov.
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Kadrovska zveza danes zdru`uje
13 regijskih dru{tev za kadrovsko
dejavnost in kot {tirinajsto  {e
dru{tvo {tudentov, ki predstavlja-
jo podmladek na{ega ~lanstva. V
zvezi je danes ve~ kot 900 ~lanov.
Ti so tako {tudentje kot kadrov-
ski  strokovnjaki  in  mened`erji
s kadrovskega podro~ja. Pove zo -
valna funkcija je le ena izmed
pomembnih dejavnosti zveze,
prva in najpomembnej{a je stro-
kovnost. Zveza si je v vseh letih
delovanja prizadevala, da bi bila
strokovna avantgarda na svojem
podro~ju, da bi pravo~asno za -
zna vala probleme in te`ave v stro-
ki in v dru`bi ter nanje ustrezno
reagirala. Eden izmed ciljev zve-
ze je sodelovanje pri pripravi za -
kon skih podlag za delo na {ir{em
kadrovskem podro~ju.  Po memb -
na vsebina je tudi izmenjava last -
nih slovenskih praks in izku{enj.
V slovenskih podjetjih smo na{li
kar precej izvirnih metod in oro-
dij na podro~ju dela z ljudmi. Ta
znanja, izku{nje in prakse je
modro medsebojno izmenjati in
na ta na~in priti do novih idej za
de lo v svojem delovnem okolju.
Do leto{njega leta, ko smo zvezo
reorganizirali, smo v njenem
okviru vsako leto organizirali dva

osrednja strokovna dogodka.
[tudijski dnevi  so bili namenjeni
{tudijsko naravnanim vsebinam,
Dobri zgledi vle~ejo pa izmenja-
vi doma~ih slovenskih praks. V
prihodnje bo zveza organizirala
en osrednji strokovni dogodek
oziroma slovensko kadrovsko
konferenco. Slovenska kadrov-
ska zveza je tudi ~lanica Evrop -
skega zdru`enja za kadrovski
mened`ment in prek tega pove-
zana s svetovnim kadrovskim
zdru ̀ enjem.
Tudi na Ptuju imamo svoje kad -
rovsko zdru`enje. @e skoraj 30 let
deluje z imenom Ptujsko dru{tvo
za kadrovsko dejavnost. Zdru`uje
kadrovske strokovnjake iz na{ega
okolja. Podjetij in drugih organi-
zacij, ki imajo zaposlene kadrov-
ske strokovnjake, v na{i regiji ni
veliko. Tako ptujsko dru{tvo ni -
ma veliko ~lanov, saj nas je le tri-
deset. A to je {e vedno dovolj, da
se ob pomembnih temah sre ~a -
mo in pou~imo o novostih, po -
gosto ob spremembah zakonoda-
je.
Sama sem v zvezi in v ptujskem
dru{tvu delovala kar osemnajst
let, kot predsednica ptujskega
dru{tva in kot podpredsednica
zveze. Ob tem sem skupaj s sode-

lavkami in sodelavci iz Taluma
prenesla marsikatero Talumovo
prakso, na{e modele in metode
ter izku{nje  med druge kadrov-
ske strokovnjake po Sloveniji.
Mnoge dobre in uporabne vsebi-
ne so povzela slovenska podjetja
in jih uspe{no uporabljajo v prak-
si. Naj na{tejem le nekatere: na~in
in postopek ugotavljanja prese ̀  -
nih delavcev, model ocenjevanja
delovne uspe{nosti, model hori-
zontalnega napredovanja, pro-
gram zmanj{anja {tevila nesre~
pri delu, ocena tveganja, aktivno-
sti programa Zdravo Talum. S tem
smo prenesli dobro ime Taluma
v mnoga slovenska podjetja.
Tudi zaradi prepoznavnosti Talu -
ma na slovenskem kadrovskem
podro~ju smo dobili prilo`nost,
da 30. obletnico slovenskega
kadrovskega zdru`enja organizi-
ramo v Talumu. ^astni govornik
je bil predsednik dr`ave dr. Dani -
lo Türk. Njegove besede, ki jih
lahko preberete na njegovi sple-
tni strani ali na spletni strani Slo -
ven ske kadrovske zveze,  potrju-
jejo nujnost strokovnega dela na
kadrovskem podro~ju tudi v pri-
hodnje. To v Talumu delamo `e
desetletja.p

SRE^ANJE KADROVSKIH DELAVCEV SLOVENIJE

Slovensko strokovno kadrovsko zdru`enje

V letu, ki se izteka, praznuje slovensko strokovno kadrovsko zdru ̀ enje
30 let svojega delovanja. Mogo~e na prvi pogled to ni posebno viso-
ka obletnica, vendar je kadrovska zveza ena redkih, ki je nastala {e v
obdobju prej{nje dr`ave  in prej{njega dru`benega sistema ter se ohra-
nila in razvijala do danes.

BRIGITA A^IMOVI^
FOTO: SRDAN MOHORI^

Po uradnem delu prireditvePrireditve so se udele`ili visoki gostje



OBISK RAZVOJNI CENTER

Predsednik Republike 
Slovenije dr. Danilo Türk 
obiskal Talum

V ~etrtek, 24. novembra 2011, se
je na kratkem obisku v Talumu
mudil predsednik RS dr. Danilo
Türk s sodelavci. Predsednika re -
publike so v Talumu sprejeli
predsednik Uprave Taluma Mar -
ko Drobni~, ~lana Uprave dr.
Zlatko ̂ u{ in mag. Franc Visenjak
ter pomo~nik predsednika mag.
Danilo Toplek.
Uprava Taluma je dr. Türka se -
znanila z dosedanjim razvojem
dru`be ter njenimi dose`ki na
proizvodnem, tr`nem in okolje-
varstvenem podro~ju, ki jo uvr -

{~a jo v sam vrh evropskih proiz-
vajalcev aluminija. Seznanili so ga
tudi z resnimi problemi pri poslo-
vanju dru`be, ki ji v primerjavi z
drugimi evropskimi proizvajalci
aluminija onemogo~ajo razvoj in
mo~no ogro`ajo njen nadaljnji
obstoj. 
Predsednik se je po kon~anih
razgovorih skupaj z Upravo Talu -
ma udele`il slavnostne prireditve
ob 30. obletnici delovanja Slo ven -
ske kadrovske zveze, na kateri je
bil slavnostni govornik.p

DANICA HRN^I^
FOTO: SRDAN MOHORI^

^lani Uprave Taluma v razgovoru s predsednikom dr. Danilom Türkom

Predsednika Republike je sprejel predsednik Uprave Taluma Marko Drobni~
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Povod za ustanovitev razvojnega
centra je bil objavljeni razpis Mi -
ni strstva za gospodarstvo za usta-
novitev razvojnih centrov sloven-
skega gospodarstva, ki bodo sofi-
nancirani iz evropskih skladov.
Takrat so se na{a mati~na podje-
tja povezala v konzorcij, se prija-
vila in uspela. Vsa na{a mati~na
podjetja so uspe{na tako v slo -
venskem kakor tudi v svetovnem
merilu in vsa se zavedajo, da je
treba na trg venomer prihajati z
novimi in kakovostnimi proizvo-
di in tehnologijami, kajti samo
najbolj{a in najhitrej{a podjetja
imajo mo`nost ostati kon ku ren~ -
na na svetovnem trgu. Na osnovi
razpisa je v Sloveniji nastalo 17
razvojnih centrov, ki se ukvarjajo
z razli~nimi dejavnostmi. Na{ cen-
ter razvija nove materiale in teh-
nologije.  
Ve~ji del na{ega raziskovanja je
usmerjen v recikliranje aluminija,
litje in obdelavo aluminija, hlad-
no in vro~e preoblikovanje jekla,

razvoj brusnih materialov, grad-
njo in avtomatizacijo strojev,
materialov za medicinske aplika-
cije in drugo.
Trenutno potekajo programi razi-
skav in razvoja novih materialov
in tehnologij v posameznih
poslovnih enotah, tako kot smo
predvideli v prijavi na razpis za
evropska sredstva. To seveda ni
edini smisel razvojnega centra.
Prej ali slej se bodo poslovne eno-
te za~ele povezovati med seboj in
sodelovati pri skupnih razvojnih
projektih. S tem bomo dosegli
ve~jo izkori{~enost raziskoval-
cev, izmenjavo razli~nih znanj in
izku{enj ter ne nazadnje bolj{o
izkori{~enost raziskovalne opre-
me. V dru`bi smo prepri~ani, da
bo razvojni center omogo~il
bolj{o, hitrej{o in tudi cenej{o
izvedbo razvojnih  projektov, kar
bo v kon~ni fazi pomenilo, da
bodo dru`beniki razvojnega cen-
tra postali na svojih trgih bolj kon-
kuren~ni.p

Sre~anje zaposlenih 
v razvojnem centru
RC SIMIT
Tridesetega novembra 2011 je potekalo v Talumu prvo sre~anje vseh
zaposlenih v razvojnem centru RC SIMIT, razvoj sodobnih materialov in
tehnologij, d. o. o. Dru`ba, ki je bila ustanovljena maja in je za~ela zapo-
slovati julija letos, ima danes `e 45 zaposlenih. Ker raziskovalne in raz-
vojne aktivnosti potekajo v 12 poslovnih enotah, ki so locirane v raz -
li~ nih krajih Slovenije, smo za ~utili potrebo, da se sestanemo na skup-
nem sre~anju z namenom, da se med seboj spoznamo in izmenjamo
izku{nje v zvezi z na{im delom. Najve~ zaposlenih ima poslovna eno-
ta Kidri~evo, v kateri trenutno dela 15 raziskovalcev.

BRANE KO@UH
FOTO: SRDAN MOHORI^

Predstavitev Taluma udele`encem sre~anja
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To je tudi v skladu s postavljeno
hierarhijo celovitega ravnanja z
odpadki, ki jo dolo~a tudi revidi-
rana smernica 2008/98/ES. Ta
zahteva, da je na prvem mestu
prepre~evanje na sta janja odpad-
kov, nato priprava odpadkov na
ponovno uporabo, sledita recikli-
ranje (tudi kompostiranje) in dru-
ga predelava (ener getska prede-
lava) ter na zadnjem mestu odla-
ganje odpadkov. 
V sklop recikliranja in predelave
kovin, kar velja za odpadno `ele-
zo, jeklo in aluminij, je posegla
nova Uredba Sveta {t. 333/2011,
ki je bila objavljena v Uradnem
listu Evropske unije dne 8. aprila
2011. Uredba predpisuje merila
za dolo~itev, kdaj dolo~ene vrste
odpadnih kovin prenehajo biti
odpadek na podlagi smernice
2008/98/ES. Novo uredbo razu-
memo kot dano novo mo`nost za

ravnanje z odpadnimi kovinami,
podjetja pa se lahko za ta na~in
prostovoljno odlo~ijo ali tudi ne.
Vsekakor smo glede na napove-
di pri~akovali ve~je olaj{ave in
zmanj{anje birokratskih ovir na
tem podro~ju.
Dru`ba Talum je pridobila oko-
ljevarstveno dovoljenje tudi za
predelavo odpadnega aluminija
`e konec leta 2007, saj ima v livar-
nah ustrezne naprave za pretalje-
vanje odpadnega aluminija s
~istilnimi napravami. Odpadni
aluminij predstavlja del vhodne
sekundarne surovine, primarno
surovino pa predstavlja proizve-
deni elektrolizni aluminij in doda-
tni na trgu kupljeni aluminij.
Odpadni aluminij se na vhodu
lo~i po vrsti (obliki), sestavi
(kemi~ni) in onesna`enosti (pla-
stika, druge kovine, olja, masti).
Za dosego kon~ne kemi~ne sesta-

ve proizvoda, ki je v ve~ini pri-
merov standardizirana, je po -
mem bno, kolik{en dele` odpad-
nega aluminija bo uporabljen pri
dolo~eni {ar`i aluminija. Za do lo -
~ene vrste zlitin uporaba odpad-
nega aluminij ni mo`na niti kot
dodatek niti kot samostojna zliti-
na. Razlog je lahko ekonomika ali
neustrezna kemi~na sestava. Od
stopnje onesna`enosti je odvisno,
ali se odpadni aluminij za~asno
skladi{~i v pokritem ali odprtem
skladi{~u. Dru`ba Talum izvaja
tudi stalen nadzor nad po{iljkami
odpadnega aluminija z merje-
njem ravni radioaktivnosti. Nad
po{iljkami in za~asnim skladi{ -
~enjem odpadnega aluminija sta
torej vzpostavljena ustrezen nad-
zor in sledljivost, kar nam omo-
go~a litje kakovostnih zlitin in
proizvodov za uporabo v raz li~ -
nih industrijskih panogah.

Z novo uredbo in izvajanjem
meril za odlo~itev, kdaj dolo~ena
vrsta odpadnega aluminija prene-
ha biti odpadek, bi po na{i oceni
najmanj podvojili dolo~ene `e
vzpostavljene postopke (~as,
administracija, kadri itd.), kar bi
pomenilo dodatne stro{ke na
eno to proizvoda. Uredba bi bila
morda bila »uporabna« za podje-
tja, ki nimajo okoljevarstvenega
dovoljenja ali ga nimajo namena
pridobiti za predelavo odpadne-
ga aluminija, seveda pa bodo
morala vzpostaviti postopke po
novi Uredbi. Podjetja, ki okolje-
varstvena dovoljenja za predela-
vo aluminija imajo, pa bi morala
najti tehtne razloge za izvajanje
dodatnega vzporednega postop-
ka, ki se {ele uvaja in ga trenutno
{e ni mogo~e izpeljati, saj ~aka-
mo {e na spremembo slovenske-
ga predpisa na tem podro~ju.p

Odpadni aluminij –
odpadek ali surovina?

DR. MARKO HOM[AK
FOTO: SRDAN MOHORI^

Prepri~ani smo tudi, da bodo po
dolo~enem obdobju delovanja
ustvarjeni pogoji za ustanovitev
novih »spin-off« podjetij. Ta bodo
nudila nova delovna mesta, ki jih
v Sloveniji, {e posebno v Po -
dravski regiji, kjer se izvaja 60
odstotkov vseh operacij, zelo pri-
manjkuje. Zavzemali se bomo, da
se bo na novo pridobljeno znanje
ustrezno za{~itilo v obliki paten-
tov in drugih pravic intelektualne
lastnine.
Talum ima v razvojnem centru
SIMIT pomembno vlogo. Iz Ta -
luma namre~ prihaja direktor cen-
tra, njegovi zaposleni vodijo {e
projektno pisarno in opravljajo
pravne in kadrovske storitve.
Sre~anje je bilo dobro obiskano
in je potekalo v prijetnem in
spro{~enem vzdu{ju. Ob tej prili-
ki smo zaposlenim razvojnega
centra predstavili tudi dru`bo
Talum in jim razkazali del Ta lu -
movih proizvodnih obratov.pUdele`enci sre~anja

S celovito okoljevarstveno politiko in sprejetimi programi izvaja dru`ba
Talum aktivnosti s pod ro~ja obvladovanja odpadkov za dolgoro~no
zmanj{anje koli~in nevarnih odpadkov in stalnega izbolj{evanja ravna-
nja s preostalimi odpadki.

EKOLO[KI OTOK
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Milan Klajn{ek

V ̀ ivljenju je pa~ tako, da smo lju-
dje najbolj veseli, ~e nas po dobro
opravljenem delu kdo pohvali ali
nam podeli kak{no priznanje ali
celo nagrado.
Da sem bil predlagan za dobitni-
ka zlatega metulja, nisem vedel.
Novico sem izvedel iz uradnega
pisnega vabila. Ravno zato sem
bil predvsem zelo presene~en, a
hkrati zelo vesel. Skoraj 24 let sem
bil del te skupine, ki se je s ~asom
tudi preoblikovala in spreminja-
la, v vseh klju~nih trenutkih pa
odigrala svojo vlogo tako, kot je
bilo treba in kot se je od nje tudi
pri~akovalo. Hvale`en sem vsem
in vsakemu posebej, saj sem pre-
pri~an, da je ravno ta timski duh
pripomogel k temu velikemu pri-
znanju.

Zato iskrena hvala vsem najo`jim
sodelavcem in ekipam iz dru`be
Talum In`eniring, saj brez dobre-
ga sodelovanja ne bi dosegali
tako dobrih rezultatov.
[e enkrat iskrena hvala.
Vsem v teh predprazni~nih dneh
`elim vesele praznike ter sre~e in
zdravja v novem letu.

Milan Zakel{ek

Biti med izbranci za priznanje zla-
ti metulj je zagotovo nekaj poseb-
nega. Ob podelitvi ~loveka spre-
letavajo ~ustva, v glavi se ti nekaj
pospravlja, porajajo se ti ne{tete
misli, vpra{anja …
Kaj naj re~em?
Hvala vsem, ki ste soodgovorni,
da se je ta zgodba zgodila, mene
pa vsekakor zavezuje, da metulja
naprej upravi~ujem v svojem
delovnem okolju, med svojimi
sodelavci …

Zvonko Le{nik

Talumovo najve~je priznanje zla-
ti metulj je res veliko priznanje in
predstavlja veliko obvezo za
naprej. Zame to sicer ne velja ve~,

ker decembra po 25 letih dela
zapu{~am Talum, mi pa priznanje
pomeni veliko ~ast.
Talumu `elim, da bi bil {e naprej
uspe{no podjetje, sodelavcem pa
vse dobro v novem letu in v pri-
hodnje.
Za~el sem delati v kotlarni, in ko
so to zaprli, sem izbral livarno. To
je bil zame nov za~etek. Nisem
ve~ `elel delati v izmeni in za~el
sem v kon~ni kontroli. Izvajal sem
meritve v obratu za proizvodnjo
rondelic in izparilnikov. ^eprav
sem kemik, sem {ele po 30 letih
slu`be za~el opravljati svoj poklic
v laboratoriju kot analitik. Leta
2003 smo zgradili zaprti hladilni
sistem  in od takrat sem delal tam.
Pri tem delu mi je veliko poma-

galo znanje iz livarn. Mislil sem,
da pri tem delu ne bo velikih
te`av, pa je bilo ravno nasprotno.
Veliko smo delali tudi za pridobi-
tev okoljevarstvenega dovoljenja.
Uvajali smo nove tehnologije. Pri
tem smo postali tako dobri, da
smo pri{li v svetovni vrh in posta-
li referen~ni sistem za dajalca teh-
nologije.
Tudi varnost obratovanja smo pri-
peljali tako dale~, da lahko sedaj
delajo le v eni izmeni. Sistem smo
modificirali do te mere, da smo
pove~ali njegovo zmogljivost za
100 odstotkov. Slednjega v tovar-
ni `al ve~ ne bom do`ivel.
Vse to so razlogi za priznanje.
Seveda pa vsega tega ne bi bilo,
~e ne bi bilo sodelavcev.p

PRIZNANJA

Kaj so
povedali
dobitniki
zlatih 
metuljev

V imenu dobitnikov se je zahvalil Milan Klajn{ek

Z leve: mag. Danilo Toplek, Milan Klajn{ek, Zdenka Hanc, Milan Zakel{ek, Zvonko Le{nik in Marko Drobni~FOTO: SRDAN MOHORI^
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Toma` Godicelj
direktor dru`be Talum Rondelice

Povpra{evanje se je
zmanj{alo, ostajamo 
optimisti

Po dveh letih dobro zasedenih
proizvodnih kapacitet v odvisni
dru`bi Talum Rondelice se je
tr`i{ ~e v zadnjem ~etrtletju neko-
liko umirilo. Kljub temu smo plan
proizvodnje za leto 2011 realizi-
rali in proizvedli skupaj 56.500
ton proizvodov, od tega 36.000

ton ozkega traku in 20.500 ton
rondelic. Upam, da je trenutno
zati{je na tr`i{~u rondelic le pre-
hodno in da se bo povpra{evanje
okrepilo `e v drugem ~etrtletju
leta 2012, kakor napovedujejo
drugi evropski proizvajalci ron-
delic. 
V za~etku novega leta bodo na{e
aktivnosti ve~inoma usmerjene v
optimiranje tehnologije litja na
novem livnem stroju nove linije
za proizvodnjo ozkega traku. Pre -
pri~an sem, da bomo ciljne vred -
nosti na podro~ju hitrosti litja in
kakovosti ozkega traku ob zavze-
tem delu livarjev in in`enirskega
kadra na{e odvisne dru`be dose-
gli `e kmalu v prvih mesecih no -
vega leta.
Ob tej priliki se `elim zahvaliti
vsem sodelavcem v odvisni dru` -
bi Talum Rondelice in drugim

sodelavcem v Talumu, ki so s svo-
jim prizadevnim delom prispeva-
li k realizaciji plana proizvodnje
in prodaje rondelic v tem letu.
Svojim sodelavcem in vsem zapo-
slenim v Talumu `elim veliko
sre~e, zdravja in veselih trenutkov
v letu 2012.

Mag. Mihael Hamer{ak
direktor dru`be Talum Servis in in`eniring

Letos smo dosegli vse
klju~ne zastavljene cilje

Prvega januarja letos smo za~eli
delati druga~e organizirani, da bi
pove~ali u~inkovitost in s tem
konkuren~nost. Za dosego zastav -
ljenega cilja se je treba vedno 
razvijati na tehni{ko-tehnolo { -
kem, marketin{kem, ekonom-
skem, kadrovskem, organizacij-
skem in {e katerem podro~ju.
Spo sobnost prilagajanja novim
situacijam je ena od klju~nih spo -
sobnosti uspe{nih gospodarskih
dru`b. Verjamemo, da na{a dru` -
ba to sposobnost ima, to pa nam
omogo~a, da se razvijemo v naj-
bolj{e podjetje na svojem pod -

ro~ju v {ir{i regiji. Svoje znanje
`elimo izpopolniti in ga v obliki
vrhun skih storitev ponuditi dru` -
bam skupine Talum ter {ir{emu
slovenskemu in evropskemu tr -
gu.
Letos smo pove~ali gospodarsko
aktivnost zunaj skupine Talum.
Med ve~je uspehe {tejemo izgrad-
njo dveh son~nih elektrarn na
odlagali{~u rde~ega blata in iz -
grad njo prve son~ ne elektrarne v
Bosni in Hercegovini.  Najob se` -
nej {i projekt pa je bil nedvomno
po noven zagon pe~i v hali C z vse-
mi spremljajo~imi aktivnostmi.

Da bomo v prihodnje {e uspe{ -
nej{i, bomo morali predvsem vla-
gati v lastni razvoj proizvodov in
storitev. Za uspe{en razvoj bomo
{e naprej potrebovali {iroko pod-
poro v celotni skupini Talum.
Dosegli smo vse klju~ne zastavlje-
ne cilje. Za to se moram najprej
zahvaliti prav vsem sodelavcem v
dru`bi Talum Servis in in`eniring,
d. o. o., za zaupanje in sodelova-
nje pa vsem zaposlenim v odvis-
nih dru`bah skupine Talum ter
vsem zaposlenim v  dru`bi Talum,
d. d., {e posebej vsem ~lanom
Upra ve. Seveda uspe{no poslo-
vanje ni mo`no brez zanesljivih
strank in tudi ne brez zanesljivih
dobaviteljev.
V prihajajo~em letu 2012 `elim
vsem zaposlenim skupine Talum,
zlasti sodelavcem Talum Servisa

in in`eniringa, vsem strankam,
do baviteljem in drugim partner-
jem veliko uspehov, predvsem pa
zdravja in osebne sre~e. 

Dr. Marko Hom{ak
direktor dru`be Talum In{titut

Prvo leto poslovanja

V zadnji {tevilki Aluminija leta
2010 smo zapisali: »Pa sre~no
vsem v letu 2011 kot TALUM
IN[TITUT, d. o. o.!« Prvo leto, ki
je bilo med drugim tudi medna-
rodno leto kemije, je Talum In -
{titut posloval uspe{no. To lahko
re~emo brez zadr`kov.
Do konca leta 2011 je {e nekaj dni,
zato se ob tej prilo`nosti zahva-
ljujem vsem sodelavcem dru`be
Talum In{titut in vsem drugim, ki
so kakor koli prispevali k uspe{ni
realizaciji zastavljenih ciljev. 
Pa sre~no in zdravo vsem v letu
2012 v smeri odprtosti za spre-
membe v {ir{em in o`jem okolju,
naj gre za inovacije, pristope do

VODJE SLU@B IN ODVISNIH DRU@B

Ob koncu leta

FOTO: SRDAN MOHORI^



kupcev, lastnikov, okolja! Pri delu
bomo preizku{ali nove na~ine in
pristope z veliko mero energije,
timskega dela, z ustvarjanjem raz-
mer, ki nam bodo omogo~ale
hiter odziv na izzive in prepozna-
vanje prilo`nosti – torej `elimo
biti tudi ustvarjalni in podjetni, ne
samo odprti in pripravljeni na
sodelovanje.

Brane Ko`uh
direktor dru`be Talum Izparilniki

Vo{~ilo 2012

Upam, da je leto 2011 za Talum
Izparilnike prelomno. Po ve~ letih
zati{ja smo za na{e kupce ponov -
no razvili nekaj novih tipov izpa-
rilnikov, ki se bodo v povpre~ju
izdelovali nadaljnjih sedem let. [e
ve~ji uspeh je, da smo pridobili
novega kupca; proizvode smo
mu za~eli dobavljati `e v leto{ -
njem zadnjem ~etrtletju in veljajo
dogovori za dobave `e za celo
naslednje leto. Uspe{ni smo bili
tudi na razvojnem podro~ju. Z
razvojem novih proizvodov `eli-
mo raz{iriti asortiman na{ih izdel-
kov in s tem pove~ati obseg proiz-

vodnje. Izdelali smo {tevilne pro-
totipe, ki se preizku{ajo in testi-
rajo pri bodo~ih kupcih, za~etek
prodaje pa pri~akujemo v nasled-
njem letu. 
Cilje za leto 2012 smo si v dru`bi
Talum Izparilniki postavili viso-
ko. Dosegli jih bomo le s trdim in
vztrajnim delom vseh zaposlenih,
zato vsem svojim sodelavcem
`elim v novem letu veliko delov-
nih uspehov in zadovoljstva pri
delu. Enako jim ̀ elim tudi v oseb-
nem `ivljenju, predvsem pa obi-
lo sre~e in zdravja.

Marjan Kro{l
direktor dru`be Talum Livarna

Talum Livarna v letu 2011

Prvo leto poslovanja dru`be
Talum Livarna se po~asi izteka.
Ve~ina zadanih ciljev za leto 2011
bo dose`enih, najpomembnej{a
dogodka za dru`bo v letu 2011 pa
sta bila ponoven zagon proizvod-
nje palic in obnova obzidave dvo-
komorne talilne pe~i S6. 
Seveda  bi bilo preve~ opti mis ti~ -
no pri~akovati, da bo nova orga-
nizacija `e prvo leto delovala
idealno. Rezerv je {e veliko, zato
bo izbolj{anje notranje organizi-
ranosti ob zagotovitvi ~im ve~je
zasedenosti proizvodnih zmoglji-
vosti glede na nabavne in prodaj-
ne mo`nosti najpomembnej{a
aktivnost za uspe{no poslovanje
v letu 2012.
Rezultati se obi~ajno merijo s su -
hoparnimi {tevilkami, kar hitro pa
se prezre, da se za njimi skriva
delo {tevilnih ljudi. Ob tej pri lo` -
nosti se zahvaljujem vsem sode-
lavcem dru`be Talum Livarna in
tudi skupine Talum za uspe{no
delo ter vam `elim sre~no, zdra-
vo in uspe{no novo leto 2012.

Daniel La~en
vodja ra~unovodstva

Komaj se zave{, `e je mimo se -
kunda – kaj sekunda, minuta, ura
in mine dan, mine mesec, leto …
Pa smo spet na za~etku. Tako kot
`e mnogokrat doslej in, upajmo,
{e velikokrat v prihodnje. Staro
uga{a, se poslavlja, na njegovi
zapu{~ini nastaja novo. Tako je
bilo od nekdaj in tako naj bi bilo
ve~no. 
Kljub gospodarski, finan~ni in
denarni, skratka, materialni krizi
posku{ajmo ohraniti prave mo -
ral ne vrednote in dostojanstvo ter
pri~akovanje in vero v dobro,
pozitivne misli, bolj{e med ~lo -
ve{ ke odnose in notranjo lepoto,
zadovoljstvo, prijateljstvo in sre -
~o. Skupaj zmoremo skoraj vse.

Upam, da se vam bo vsaj nekaj od
tega v letu 2012 tudi uresni~ilo,
vendar moramo tudi sami delati
na sebi in za pozitivne vrednote.
In ni vrag, da nam ne bo uspelo!
Dajmo, potrudimo se, prepri~an
sem, da se spla~a, saj sta na{e
zadovoljstvo in sre~a odvisna od
sre~e in zadovoljstva nam dragih.
Prepri~an sem, da se boste leta,
ki se poslavlja, spominjali po le -
pih stvareh, na slabe pa pozabili.
Naj bo v prihajajo~em letu ravno
tako. Za`elim vam seveda {e naj-
pomembnej{e, zdravje, za katero
pa tudi sami lahko marsikaj stori-
mo.
Dvignimo ~a{e, prijatelji, sodelav-
ci: Vse dobro v letu 2012!

Du{an Mikl 
direktor dru`be Revital

Novoletni ~as je vedno tudi ~as za
oceno in presojo vsega dose`ene-
ga in za nove na~rte. Ob preho-
du v novo leto posku{amo neka-
ko izmeriti, kje smo. To velja tudi
za na{a osebna `ivljenja, za delo,
ki ga opravljamo. Na{e delo nam
zagotavlja blagostanje, urejeno

medsebojno so`itje in zaupanja
poln pogled v prihodnost. Ob- 
 ~utim prijetno dol`nost, da vo{ -
~im prav vsakemu med vami,
hkrati pa se vam zahvaljujem za
izkazano zaupanje, ki mi bo v
veliko oporo pri opravljanju
dol`nosti. 
Z najbolj {imi `eljami za va{o
sre~o, zdravje in doseganje uspe-
hov, ki si jih `elite, vam nazdrav -
ljam v na{em skupnem praz ni~ -
nem po~utju. 

Milica Pi{ek 
vodja Informatike

V Informatiki se vsekakor lahko
z zadovoljstvom ozremo na odha-
jajo~e leto, saj smo vanj vstopali

z veliko mero negotovosti glede
novih zahtev reorganizacije in
hkrati optimizma, zavedajo~ se,
da imamo dovolj odgovornosti in
energije, da uresni~imo zadane
naloge. Upam, da smo to zaupa-
nje v celoti upravi~ili. Zato bi se
ob tej prilo`nosti radi zahvalili
vsem svojim sodelavcem za
dobro in konstruktivno sodelova-
nje v ̀ elji, da {e najprej ostanemo
tak{na homogena ekipa.
Konec leta nas zapu{~ata dve na{i
dolgoletni sodelavki. V imenu ce -
lotnega kolektiva se jima iskreno
zahvaljujem za dobro sodelova-
nje. Upam, da se  bosta {e vedno
radi vra~ali med nas ob prijetnih
dru`enjih zunaj tovarne.
Naj nam bo v prihajajo~em letu
bolje, kot si sploh upamo pri~ako-
vati.

Miran Purg
direktor dru`be Talum Ulitki

Sprejmimo izziv

Ulitki so izredno dinami~no po -
slov no okolje. Prilagoditi se na
edino stalnico – spremembe ni

dovolj za pre`ivetje, spremembe
morajo postati izziv. 
Oktobra letos je v Ulitkih stekla
dolgo pri~akovana serijska proiz-
vodnja ohi{ij ~rpalk za pomemb-
nega kupca Bosch - Diesel Sy -
stems.  Dobavljati smo za~eli pr -
ve ga izmed treh tipov ohi{ij. Da -
vek za zagotavljanje nemotene
dobave je bila sprememba na
{tiriizmensko delo. Razvoj ohi{ij
~rpalk se je za~el `e leta 2009, ko
smo na osnovi simulacij litja
naro~ili prvo kokilo in odlili prve
ulitke.  Od vsega za~etka je raz-
voj velik izziv zaradi zahtev v zve-
zi s poroznostjo, dimenzijami in
mehanskimi lastnostmi. Izziv je
tudi obvladovanje vseh spre-
memb na~rtov, ki jih sporo~i ku -
pec, in obvladovanje procesa.
Proces gre v smeri optimizacije in
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avtomatizacije. Zagotoviti bo tre-
ba planirane kapacitete, zato
na~rtujemo izgradnjo dodatnih
ro botiziranih celic za litje ulitkov
in popolnoma nove linije za hla-
jenje in finalizacijo, ki bo nareje-
na na osnovi lastnih idej. Va li -
dacija novih kokil in zagon nove
linije bo vsekakor velik zalogaj, ki
nas ~aka na za~etku prihodnjega
leta.  
Kljub temu da je veliko aktivno-
sti povezanih s projekti za Bosch,
potekajo aktivnosti tudi z mnogi-
mi drugimi kupci. Takoj na za -
~etku prihodnjega leta bomo
za~eli serijsko dobavljati vilice za
KTM. Letos spomladi smo uspe{ -
no prestali obse`no presojo zna-
nega proizvajalca avtomobilov
Porsche, s katerim te~ejo stalne
aktivnosti za sklenitev prvega
posla. Naro~ena je prva kokila za
Maschinenfabrik Reinhausen, po -
 govori potekajo s podjetji Knorr-
bremse, Continental, Sie mens,
ThyssenKrupp. To so spo{ to va-
n ja vredna imena, ki vsekakor
pomenijo izziv. Sprejmimo ga!
Veriga je tako mo~na, kot je mo -
~an njen naj{ibkej{i ~len. Zato
`elim svojim sodelavcem spo ro -
~iti, da je pomemben prav vsak v
verigi. Vsem se zahvaljujem za
dose`eno v tem letu in ̀ elim sre~e
ter zdravja v prihodnjem.

Vili [trafela
direktor dru`be Storal

Iztekajo~e se leto nas je zaznamo-
valo z nenehnim prizadevanjem
za pove~anje storilnosti in iz bolj -
{anje poslovanja. Vsem zaposle-
nim podjetja Storal se ob tej pri-
lo`nosti zahvaljujem za njihove
pris pevke k uspe{nemu delu in
ustvarjalnosti. 
Obseg proizvodnje in storitev se
je pove~al, kar je spodbudno tudi
za prihajajo~e leto. Pridobitev
teh nolo{ke opreme za stroj za iz -
de lavo lesenih palet, ki bo za~el
delovati prihodnje leto, je klju~ni
dejavnik za nadaljnje pove~eva-
nje storilnosti in temelj na{ega

razvoja in rasti.
Vsem sodelavcem in zaposlenim
skupine Talum `elim v prihaja-
jo~em letu veliko uspehov, sre~e,
zdravja in zadovoljstva. 

Stanko Vajda 
direktor dru`be Vargas-Al

Le {e nekaj dni nas lo~i od trenut-
ka, ko se bo v zgodovino zapisa-
lo leto 2011, ki ga je zaznamova-
lo nadaljevanje svetovne gospo-
darske in v Sloveniji tudi politi~ne
krize. Vpliv smo ~utili tudi v dru` -
bi Vargas-Al, d. o. o., saj se ukvar-
jamo z dejavnostmi, ki po pre-
pri~anju nekaterih niso najnuj-
nej{e za pre`ivetje in obstanek.
Ocenjujem, da smo na podro~ju
varovanja premo`enja in proti-
po`arnega varovanja izpolnili vsa
pri~akovanja na{ih pogodbenih
partnerjev, kar je zagotovo zaslu-
ga vseh zaposlenih. Prepri~an
sem, da bomo svoje storitve dob -
ro opravljali tudi v prihodnje.
Ob iztekajo~em se letu in v pri ~a -
kovanju novega je ~as, ko drug
drugemu izre~emo vse dobro.
Vsem `elim lepe prazni~ne dni,
zdravja in osebne sre~e v letu
2012.

Darja Vodu{ek Vti~
vodja kadrovske slu`be

Leto 2011 je bilo  v skupini Talum
zagotovo leto sprememb. Ljudje
sprememb obi~ajno nimamo radi,
~e pa v njih  znamo najti  poziti-
vne stvari, so samo spremembe
tis te, ki omogo~ajo razvoj.
V Kadrovski slu`bi smo se trudili
vse spremembe sprejemati ~im
bolj pozitivno in se jim prilagaja-
ti. V~asih smo bili pri tem bolj,
v~asih manj uspe{ni. Pa vendar
smo prepri~ani, da lahko pod
skup no ~rto leta 2011 naredimo
po zitiven se{tevek.
Vsem talumovcem  `elimo zdra-
vo in sre~no leto, ki prihaja.
Osebno pa se vsem sodelavcem

za hvaljujem za njihovo delo,
strpnost in pripravljenost za sode-
lovanje. Saj res, samo skupaj zmo-
remo skoraj vse.

Mirko Veseli~
direktor dru`be Vital

Vsem sodelavkam in sodelavcem
podjetja Vital in skupine Talum
`elim prijetne bo`i~ne praznike,
v prihajajo~em letu pa zdrav -
ja, osebne sre~e in zlasti medse-
bojnega razumevanja.

Mag. Avgust [ibila
direktor dru`be Talum Aluminij

Verjamemo v to, 
kar delamo

Leto 2011 je bilo za vse nas napor-
no. S ponovnim zagonom proiz-
vodnje anod in izklopljenih celic
v elektrolizi nam je uspelo vzpo-
staviti maksimalno proizvodnjo
primarnega aluminija, ki je {e ved -
no du{a na{e tovarne. Letos bomo
tako proizvedli 74.000 ton primar-
nega aluminija, v prihajajo~em
letu pa {e kak{nih 10.000 ton ve~.
Z vidika produktivnosti, tehno-
lo{ke dovr{enosti in ekolo{ke
spre jemljivosti smo med najbolj
konkuren~nimi podjetji v global-
nem smislu, kar bi nas moralo
nav dajati z zadovoljstvom in po -
no som. Pa je priokus vendarle
grenak. (Pre)visoka cena elektri~ -
ne energije, tudi v primerljivem
evropskem prostoru, namre~ na{
trud izni~uje in nam onemogo~a
poslovno uspe{no poslovanje. V
tak{nih razmerah je te`ko ustre-
zno nagraditi trud vseh zaposle-
nih, {e te`je je na~rtovati nepred-
vidljivo prihodnost. V letu 2012
bo na{a pozornost usmerjena v
dodatno zni`evanje stro{kov pro -
izvodnje, optimiranje izvajanja
vzdr ̀ evalni{kih del in razvoj no -
vih proizvodov in storitev na pod -
ro~ju ogljikovih materialov. Seve -
da se zavedamo, da za uspe{no

soo~anje s tak{nimi izzivi potre-
bujemo predano, zavzeto in pri-
merno pla~ano ekipo sodelavcev,
ki bodo ~utili globoko poveza-
nost s podjetjem in njegovimi cilji. 
Vsem, ki ste s svojim prizadevnim
delom prispevali svoj dele` k na -
{im dose`kom v iztekajo~em se
letu, se iskreno zahvaljujem. Za
potrpe`ljivost, za vztrajnost in
pre danost. Verjamem, da bomo v
prihajajo~em letu skupaj zmogli
{e ve~.

mag. Karmen Jo{t
vodja slu`be sistemov upravljanja

Prenova sistemskih re{itev

Prvo leto delovanja na{e slu`be je
za nami. Velike spremembe, ki so
nastale kot posledica reorganiza-
cije v pogodbeni koncern, je tre-
ba uskladiti v nov poslovni model
tako, da bodo na{e re{itve u~in -
ko vitej{e in uspe{nej{e. Na vseh
podro~jih delovanja (organizaci-
ja poslovanja, kakovost, ravnanje
z okoljem, varnost in zdravje pri
delu ter obvladovanje energen-
tov) na novo opredeljujemo pro-
cese, ki bodo povezovali posa-
mezna podro~ja v smiselne celo-
te s poudarkom na sinergijskih
u~inkih. Na{ cilj je vsebinska pre-
nova, poenostavitev in uskladitev
vseh dejavnosti, ki sicer nepo-
sredno ne dodajo vrednosti na{im
proizvodom ali storitvam, lahko
pa bistveno pove~ajo stro{ke
(nekakovost, izredni dogodki na
podro~ju varnosti in ravnanja z
okoljem, neu~inkovita raba ener-
gentov itd.).
Vsak za~etek je te`ak in tudi nam
ni bilo lahko. Z veliko predano-
sti in pozitivne energije nam ven-
darle uspeva in na{e delo `e daje
prve sadove. 
Vsem sodelavcem in poslovnim
partnerjem se zahvaljujem za
uspe{no delo in jim v novem letu
`elim veliko uspehov tako v za -
seb nem kot poslovnem `ivlje-
nju.p
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»Poenostavljeno re~eno, informa-
tika prispeva k u~inkovitosti pod-
jetja.« Tako so me z enim izmed
zadnjih stavkov nagovorili pred-
stavniki Fakultete za ra~unal ni{t -
vo in informatiko v Mariboru na
dnevu odprtih vrat.  
Postal sem informatik in se pred
{estimi leti  zaposlil v podjetju
Talum kot praktikant. Infor ma -
tiko sem spoznal kot ekipo ljudi,
ki so bili pripravljeni pomagati pri
uvajanju v novo okolje. Ob vsa-
kodnevnih klicih o napakah in
prijavah v sistem sem za~el spo-
znavati infrastrukturo podjetja in
ljudi. Spoznavati pa sem za~el
tudi procese v podjetju, ki so bili
podprti z dolo~enimi tehnologi-
jami, predvsem z Baanom. Ti pro-
cesi so bili zame nekaj ~isto nove-
ga, saj si se v {oli procesa u~il,
tukaj pa si bil dejansko del njega. 
Kot informatik s~asoma spozna-

va{, da si vezni ~len med tehno-
logijo in uporabniki. Vse troje
mora biti usklajeno, ~e ho~emo,
da so rezultati pozitivni. 
V {estih letih sem se sre~al s pro-
cesi poro~anja, nabave, prijave
napak ... 
Trenutno najve~ svojega ~asa
posve~am »platformi« Sharepoint
Fundation 2010, na kateri je zas-
novan tudi novi intranetni portal
podjetja Talum, ki povezuje vse
odvisne proizvodne in storitvene
dru`be. Ta tehnologija lahko
organizaciji in poslovnim enotam
pomaga pove~ati u~inkovitost
poslovnih procesov in izbolj{ati
storilnost pri skupinskem delu.  Z
orodji za sodelovanje Sharepoint
Fundation 2010 omogo~a dostop
do potrebnih dokumentov in
informacij. Dostop do mo`nosti
sodelovanja je zagotovljen prek
spletnega vmesnika in vsakdanjih
orodij, ki jih zaposleni `e pozna-
te  in med katerimi so tudi pro-
grami sistema Office. Da vam pri-
bli`am mo`nost sodelovanja prek
portala podjetja, bom navedel pri-
mer: 
V proizvodnji Rondelic  v jutranji
izmeni opazijo nepravilnosti pri
ozkem traku. Delavec vpi{e
te`ave in to, na kaj naj bodo v
naslednji izmeni pozorni. Na sled -
nja izmena bo opozorilo videla na
zaslonu in s tem dobila uporab-
ne informacije. 
Tako bi lahko del~ek portala upo-
rabili kot socialno omre`je, ki je
danes `e del vsakdanjika.
Doslej smo tehnologijo izrabljali
za predstavitev podjetij, za
naro~anje izrednih vzorcev, za
vpis izrednih zahtev kupcev, kot
sporo~ilni sistem podjetja ...
Trenutno poteka izdelava sistema
za pregled in arhiviranje pogodb.
V Talumovi Informatiki torej sle-
dimo najnovej{im trendom, ki se
pojavljajo v informacijskih oko-
ljih. Skupaj se moramo truditi, 
da jih bomo znali izkoristiti in ta -
ko prispevali k u~inkovitej{emu
pod jetju.p

PO POKLICU SEM

Po poklicu sem informatik

SA[O IRGOLI^
FOTO: SRDAN MOHORI^

Sa{o Irgoli~
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INTERVJU

Kdor 
muzicira,
srce 
odpira

DARKO FERLINC
FOTO: SRDAN MOHORI^

Drago [vagan

V Talumu dela vse svoje `ivljenje
kot metalurg. Zamenjal je `e kar
nekaj sistemov in organiziranosti
v tovarni. @e dolgo pa sodeluje tudi
s Talumovim pihalnim orkestrom,
v katerem igra trobento.
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V Talumu dela{ v dveh vlogah, kot
metalurg v elektrolizi in kot ~lan
Talumovega pihalnega orkestra, v
katerem igra{ trobento. Najprej
slu`ba. Kdaj si pri{el in kaj dela{
v tovarni?

Za metalur{ko {olo sem se odlo~il
po predstavitvi v osnovni {oli. Za
ta poklic me je navdu{il gospod
Verli~, vodja izobra`evalnega
centra v TGA-ju, katerega {tipen-
dist sem bil. Prve tri {tipendije sem
dobil `e v osmem razredu, seve-
da pod  pogojem, da se vpi{em v
metalur{ko tehni~no {olo v Ljub -
lja ni. V tovarni sem prvi~ za ~el
delati med po~itnicami leta 1973
na obvezni po~itni{ki praksi.
Kadrovska slu`ba je {tipendiste
vsako leto ob tovarni{kem praz-
niku povabila v tovarno. Sezna-
nj ali so nas z delom in na koncu
tudi pogostili. Bili smo zelo pono-
sni, da smo v {olo v Ljubljani dobi-
li uradno povabilo TGA-ja. Med
po~itnicami sem delal v takrat-
nem TOZD-u Proizvodnja alumi-
nija, kjer sem se avgusta 1976 tudi
zaposlil. Po letu dni pripravni{ke
dobe, ki je zajemala spoznavanje
tovarne s poudarkom na delu v
elektrolizah, sem opravil priprav -
ni{ki izpit in dobil odlo~bo za

delo za nedolo~en ~as. Opravljal
sem razli~na dela: kot  tehnolog,
nadzornik vzdr`evanja, vodja
izmene in koordinator vzdr`eva-
nja v elektrolizah.

Tudi ti si {e iz socialisti~nih ~asov.
Kak{na je razlika med »takrat« in
»sedaj«? Kako si torej pre`ivel spre -
 membo? 

Razlike so velike. V takratnih so -
cia listi~nih ~asih nezaposlenosti
skorajda ni bilo, po kon~ani {oli
si takoj dobil zaposlitev. Sicer pa
je bila {tipendija TGA-ja obvezu-
jo~a vez s tovarno.  Neza do voljst -
va glede pla~ ni bilo tak{nega kot
danes, saj je TGA slovel po tem,
da ima dale~ najbolj{e pla~e. In te
so bile javne, niso bile skrivnost
tako kot danes. Vse se je odlo~alo
na sejah samoupravnih organov
(delavski svet, odbor za kadre,
disciplinska komisija …).  Veliko
je bilo referendumov, samou-
pravnih sporazumov in nato sko-
raj vedno {e aneksi k sporazumu.
Ve~ je bilo soodlo~anja. Po -
memb no vlogo so imeli Zveza ko -
munistov, Zveza socialisti~ne
mladine in sindikat.
Glede upravljanja v tovarni so
nam vedno govorili: »Ko bomo iz -

peljali investicije, ko nas bo zapo-
slenih manj kot tiso~, bodo pri{li
lep{i ~asi.«  
Sam sem spremembo pre`ivel v
pri~akovanju, da bo bolje. Ali je
res bolje, naj presodi vsak zase.
Za nekatere je zagotovo. 

Sodeloval si pri vseh delih, po ve -
zanih z elektrolizo (mislim na
MPPAl). Kako je bilo?

Pri izgradnji elektrolize C1 sem
sodeloval le toliko, da sem spo-
znal postopke dela, ki sem jih
potreboval pozneje za obnovo
pe~i. Ve~ sem delal pri rekon-
strukciji hale B. Vro~a menjava iz
Soderbergovih anod na pred pe -
~e ne anode je bilo zelo naporno
delo. Sodeloval sem pri vro~i
men javi in ponovnemu zagonu
vseh pe~i v hali B in na `alost ~ez
leta tudi pri njihovem izklopu.
Moje delo pri izgradnji elektroli-
ze C2 je bilo osredoto~eno na
postavitve katodnih omar, obzi-
dave, phanje, monta`e anodne
nadgradnje in priprave pe~i za
zagon. 
Vse, ki so sodelovali pri izgradnji,
bi rad pohvalil za dobro opravlje-
no delo. Nobena pe~ ni stekla,

proizvodna (`ivljenjska) doba
pe~i je bila dolga.

Delal si najprej v TOZD-u, nato v
DE, sedaj pa v d. o. o. Kako do`iv -
lja{ reorganizacijo? Se je kaj spre-
menilo v zvezi s tvojim delom in
medsebojnimi odnosi?

Po reorganizaciji se v bistvu zame
ni dosti  spremenilo. Delo je osta-
lo pribli`no enako, le da so se
moje delovne naloge raz{irile {e
na anodno maso. Zamenjal pa
sem svoje delovne prostore, iz
pisarne ob elektrolizi sem se pre-
selil v pisarno ob anodni masi. V
petintridesetih  letih delovne do -
be sem zamenjal nekaj predpo-
stavljenih in me te`ko kaj prese-
netiti. Glede  medsebojnih odno-
sov se ne morem prito`evati, vsi
sodelavci so me dobro sprejeli in
me cenijo, sicer pa se vsi ̀ e dobro
poznamo vrsto let.

Kaj meni{ o stanju v Talumu? Kak{ -
no je po tvojem mnenju vzdu{je?

Recesija Taluma ni ob{la in jo
krepko ob~utimo. V dobrem nis -
mo ob~utili toliko dobrega kot
zdaj v slabem slabega. Elektrika
in njena cena pa je ve~na tema,

»Sam sem spremembo pre`ivel v pri~akovanju, da bo bolje. Ali je res bolje, naj
presodi vsak zase. Za nekatere je zagotovo. « 
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ki jo poslu{amo vsa leta. Vzdu{je
v Talumu je  »recesijsko«, prisotna
je velika negotovost, kaj bo, ~e …
Upam, da se bo `e nekako iz{lo
v prid Taluma in dobro nas vseh. 

Si ̀ e sli{al  za Talumove vrednote?
Odprtost in sodelovanje, ustvarjal-
nost in podjetnost, vztrajnost in
zavzetost … Kaj meni{ o njih?
Kak{ne so tvoje vrednote? 

Talumove vrednote sem prejel po
elektronski po{ti sredi decembra
2011. Takrat sem jih tudi prvi~
prebral. Sli{ijo se lepo. Poznam
veliko delavcev tovarne, ki s svo-
jim delovanjem udejanjajo vizijo
tovarne, nekaj pa je tudi tak{nih,
ki se jih te vrednote ne dotakne-
jo. Zase lahko trdim, da nosim v
sebi veliko kolektivnega duha in
da se trudim za dober razvoj Ta -
luma.  

Ni obi~ajno, da imajo tovarne, kot
je Talum, svoje pihalne orkestre.
Toda to je na{a tradicija. Dokler
bomo dihali, bomo imeli orkester,
pevski zbor, nogometni klub …
Kak{no je tvoje mnenje o tem? 

V Zvezi slovenskih godb je tre-
nutno vsaj 25 pihalnih orkestrov,
ki nosijo imena podjetij. Ne vem
natan~no, kak{no povezavo ima-

jo imena pihalnih orkestrov s
podjetji, verjetno  pa jim pomaga-
jo pri njihovem delovanju. Najbolj
so mi ostale v spominu besede
mag. Danila Topleka: »^e bo Ta -
lum `e propadel, zagotovo ne bo
zaradi dotacij pihalnemu orke-
stru, pevskemu zboru ali nogo-
metnemu klubu.« Tak{no je tudi
moje mnenje.

Orkester je pre`ivljal lepa in manj
lepa obdobja. Kaj pre`ivlja danes?

Danes pihalni orkester kljub rah-
lim finan~nim te`avam dobro in
zavzeto dela. V orkestru je vsako
leto ve~ ~lanov, vedno ve~ je mla-
dih, ki jih pritegne igranje pri »ple-
ha~ih«.  @al pa sem v orkestru edi-
ni, ki delam v Talumu.
Vaje imamo dvakrat tedensko v
Domu krajanov v Apa~ah. Prostor
ob nekdanji kino dvorani v Kid -
ri ~evem, v kateri smo neko~ vadi-
li, je postal premajhen za 50-~lan-
ski orkester. @elimo si, da bi dobi-
li svoje vadbene prostore v Kid ri -
~evem.

Po va{ih nastopih se zdi, da se
imate »fajn«. Kaj misli{ ti?

Res je, imamo se »fajn«. Vsi, stari
in mladi, se dobro razumemo.
Veliko se dru`imo, tudi po obvez-

nih vajah in nastopih, smo kot
velika dru`ina. Kljub »recesijski«
dotaciji posku{amo prihraniti
nekaj denarja – vsi si `elimo po -
nov nega gostovanja v [paniji.

Ima »pihalna« glasba v Sloveniji, v
svetu prihodnost?

Ja, ima prihodnost. V na{i bli`nji
okolici se ustanavljajo novi orke-
stri. Mislim pa, da je tako tudi v
Sloveniji in v svetu.

Po kakovosti ste zelo visoko, niste
pa najvi{e. Kak{ne so va{e ambi-
cije?

V pihalnem orkestru je najve~
amaterskih glasbenikov, vsi pa so
glasbeno izobra`eni. Imamo tudi
nekaj pravih profesionalcev. Na{
cilj je nenehno izbolj{evanje ka -
ko vosti igranja in to, da s svojimi
koncerti pritegnemo ~im ve~
poslu{alcev. 

In za konec povej {e nekaj o dru`ini
[vagan (~eprav smo o njej neko~
`e pisali). Stari, mlaj{i in najmlaj{i
ste »pihali« v Talumovem pihalnem
orkestru in to po~nete {e vedno.

Dru`ina [vagan ima glasbo v
»krvi«, od profesionalcev v oper-
nih hi{ah doma in v tujini pa do

vseh, ki se zgolj ljubiteljsko ukvar-
jajo z glasbo. V Talumovem pihal-
nem orkestru igramo {tirje [vaga-
ni, Jo`e (klarinet), Drago (troben-
ta), Matija (trobenta) in Bla` (sak-
sofon). O tem se je pisalo `e leta
1998. O~e Jo`e, Matijev in Bla`ev
dedek, je upokojenec Taluma in
ima v orkestru najdalj{i sta` – 50
let.  Potem sem jaz, ki sem v »zre-
lih« letih pridobil tudi formalno
glasbeno izobrazbo. Najmlaj{a pa
sta naju z o~etom zelo presegla.
Sicer se nista profesionalno zapi-
sala glasbi, se pa {e vedno glas-
beno izobra`ujeta, trenutno obi-
skujeta jazz oddelek Glasbene
{ole Karol Pahor Ptuj. Matija je
zdravnik, zaposlen v UKC Ma ri -
bor, ~lan {tevilnih orkestrov in
usta novitelj Big Banda Medi cin -
ske fakultete v Ljubljani. Bla` je
{tudent 5. letnika medicine v
Ljub ljani, prav tako ~lan razli~nih
orkestrov in skupin, svoje glasbe-
ne sposobnosti je dokazoval tudi
v »metalskih« skupinah, obvlada
igranje na saksofon, klarinet, har-
moniko in kitaro.

In za konec. Salomon je rekel:
»Kdor muzicira, srce odpira.« Tem
mislim se pridru`ujem tudi sam.p

»Zase lahko trdim, da nosim v sebi veliko kolektivnega duha in da se trudim za
dober razvoj Ta luma.« 
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Napovedi porabe in s tem proiz-
vodnje aluminija na svetovnih
trgih so zelo optimisti~ne in napo-
vedujejo visoko rast. Seveda gre-
do tak{ne napovedi na roko tudi
Talumu, katerega ve~ino prihod-
kov predstavljajo aluminijevi pol-
proizvodi. @al pa se proizvodnja
zelo pove~uje v Aziji, Latinski
Ameriki in severni Afriki, kamor
selijo proizvodnjo tudi nekateri
evropski proizvajalci aluminija.
Tak{ni dolgoro~ni trendi zahteva-
jo ukrepanje in spremembe v vsa-
kodnevnem delovanju sleherne-
ga od nas. 
Niso dovolj lepe ̀ elje, da se mora-
mo preusmeriti na proizvode z
vi{jo dodano vrednostjo, pove~ati
dele` visokotehnolo{kih proiz-
vodov, prodajati storitve … ̂ e so
bile {e v nedavni preteklosti ino-
vacije predmet izbranih na
podro~jih novih proizvodov, ka -
kovosti, stro{kov in tehnologije,
je danes nujno, da pri ustvarjal-

nosti in inovacijah sodelujemo
vsi. Zakaj? 
Inovativni moramo biti pri tem,
kako delamo (obstoje~i postopki
so pri novih proizvodih, storitvah
neuporabni), inovativnost se zah-
teva pri tem, kako prodajamo,
kako komuniciramo, kako vodi-
mo podjetje … Prehod iz ustalje-
nega na~ina delovanja v drugega
je te`aven zaradi na{ih predstav
in navad. Pravijo, da so navade
`elezna srajca, pa vendar se jih da
spremeniti, ali ne?  Velikokrat si
spremembo vzamemo kot izziv,
v~asih pa nam pomaga narava s
svojimi opozorili v obliki bolezni,
naravnih nesre~ … V svojem  ̀ iv -
ljenju smo zavrgli `e veliko
navad, zakaj jih ne bi {e v poslo-
vanju, ki nam zato lahko da bolj{i,
lep{i jutri? Nam in na{im otrokom!
Nikar ne ~akajmo na opozorila
narave ali naslednjih reakcij glo-
balnega kapitalizma.   
^e `elimo, da bo va{a ustvarjal-

nost prina{ala u~inke celotnemu
sistemu Taluma, moramo seveda
nastaviti mehanizme delovanja,
ki bo omogo~alo slehernemu
dodati svoj prispevek. Po memb -
no je, da ustvarjalnost uporabimo
za skupno dobro vseh, saj gre za
spremembo skupnih,  poslovnih
navad. Vsak sistem, ki ga bomo
zgradili in postavili, bo dober toli-
ko, kolikor ga bomo uporabljali.
Vabljeni ste k aktivnemu sodelo-
vanju pri njegovi nastavitvi in raz-
voju, saj bo pomenil klju~no vez
med usmeritvami podjetja (torej s
kupci, strankami) in vami, ki vsak
na svojem podro~ju pomagate
zlagati mozaik dodane vrednosti. 
Verjamemo, da imamo izziv, zna-
nje in pripravljenost na spremem-
be, vendar prav tako verjamemo,
da lahko to dose`emo samo sku-
paj. Skupaj zmoremo skoraj vse!

Ne dose`e{ velikih stvari, ~e zane-
marja{ majhne.p

RAZVOJ

S kom in kje ustvarjamo dodano vrednost? 

MAG. ALBERT KORO[EC
FOTO: SRDAN MOHORI^
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Izola. Foto: Stanko Jus. Lu~. Foto: Slavko Krajnc.

Tunel v Izoli. Foto: Stanko Jus.

Plamenci. Foto: Zdravko [tumberger. Pingvin. Foto: Zdravko [tumberger.

Fotografije meseca
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Novo leto si `e bri{e svoje blatne
podplate na predpra`nik iskreno-
sti. Prazniki so blazno ~ustveno
obdobje, saj jih ~lovek dojema kot
nekak{no prelomnico. To je ~as,
ko za hip stopimo s podivjanega
vranca `ivljenja, da bi za mizo
iskrenosti naredili obra~un sami s
seboj in kriti~no ovrednotili svo-
ja dejanja. Kdo je tisti, ki lahko
sodi, ali so na{a dejanja slaba ali
dobra? ^loveka ne dolo~ajo deja-
nja, temve~ stanje njegovega
duha v trenutku, ko je realiziral
dejanja. Tudi besede ga ne do lo -
~ijo, saj besede vedno gredo sko-
zi sito osebne interpretacije in
cenzure. Nekateri imajo stra{en
dar sladkobesednosti, drugi do
popolnosti obvladajo umetnost
telesne govorice in avtoritativno
retoriko, ki podjarmi {ibke in sla-
boumne. Ljudje smo razli~ni in
vsak ima svoj kanal za izra`anje
najglobljih misli, ~ustvovanj, ne -
so glasij, notranjih konfliktov in
zadovoljstva, pa vendar je najbolj
pomembno, kako se ~lovek ob
tem po~uti, kaj ob~uti, kadar pri-
zadene bli`njega, kadar mu pov-
zro~i {kodo, kadar ga rani, ogo-
ljufa, in kaj ob~uti, ko nekoga
osre~i, ljubi, se razdaja. Ta ob ~u -
tek je edina stvar, ki ne podlega
cenzuri, ki je pristna, prvobitna in
nedol`na kot prvi~ previt dojen -
~ek. To, kar ob~utimo, ko se
`ivljenje preto~i skozi nas, je sa -
mo na{e. Ni pomembno, kako
znamo to zaviti v dejanja, v bese-
de, v gibe … Pomembno je, kako
to ob~utimo. Ker ~e so ob~utenja
prava in ~e je na{a tehtnica dobre-
ga in slabega pravilno umerjena,

potem bomo ob slabem ob~utili
bes, `alost in temu primerno
bomo tudi reagirali. Nekateri se
{e danes oklepajo osebnega slo-
gana: »Kdor mol~i, desetim odgo-
vori.« Zavijajo se v molk in si zati-
skajo o~i pred zlom in resnico, ker
mislijo, da so s tem dobri, da mu
lahko ube`ijo. A s tem, ko mol~i{,
ko si zatisne{ o~i, ko ne izra`a{
svojih `elja in hotenj, si del veli-
ke zarote, del vsemogo~nega 
zla … Ker kdor ne odgovori na
zlo, ga pomaga soustvariti. Kdor
mol ~i, ga odobrava, podpira, kre-
ditira … Zato je molk dvorezni
no`. Umetnost je vedeti, kdaj
spregovoriti in kdaj utihniti. Kdaj
se boriti in kdaj se umakniti. To
je osebna diplomacija ali zaveda-

nje vedenja … To je umetnost
na{ih dejanj, na{a dejanja pa niso
ni~ drugega kot na~in, kako se
razdajamo svetu, kako se ga doti-
kamo, in na{a dejanja so na{
odnos do bli`njega. Vsak ~lovek
je vreden spo{tovanja, ~etudi je
zaradi zunanjih okoli{~in ali oseb-
nih preprek pristal na dnu hierar -
hi~ ne lestvice, kar koli `e to pa~
po meni … Zunanja blatnost je
ve~krat obratno sorazmerna s
tem, kar je v ~loveku. Prava
nesna ga in umazanija je tisto, kar
zastruplja na{ega duha, in ne
tisto, kar se je za`rlo v pore ne -
sre~ nikov, zavitih v kartonske
{kat  le in paraliziranih od preveli-
kega odmerka alkohola. Pravica
je gospodi~na, ki so jo ustoli~ili

na piedestal absolutne resnice …
A ne pozabite, da je pravi~nost
tudi opica z zavezanimi o~mi,
zama{enimi u{esi in polnimi usti
molka … Resnica je ne`iva stvar,
zato se lahko udejanja samo prek
~loveka, ki ima glasilke, izostren
sluh, zdravo pamet in veliko mero
~ustvene inteligence.
Zato sedite za mizo svoje resnico-
ljubnosti in iskrenosti, nato~ite si
~istega vina v kristalni kozarec in
ga izpijte na du{ek. Resnica vas
bo od`ejala. V novem letu namre~
vsi hrepenimo po uporu nad sta-
rim na~inom, ki nas du{i in nam
natika okove vsakdanjosti. Vsako
uporno dejanje izra`a hrepenenje
po nedol`nosti in po spoznanju
bistva bivanja.p

POSTANEK

Od besed k dejanjem
V tej generaciji se bomo morali skesati zaradi zlih dejanj pokvarjenih
ljudi, {e posebej pa zaradi stra{nega molka dobrih ljudi. (M. Luter)

ALEKSANDRA JELU[I^
FOTO: ALEKSANDRA JELU[I^
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Daniel Vrbnjak je diplomant
ra~unalni{tva in informatike, ki se
je odlo~il med delom kon~ati {e
magistrski {tudij ekonomije. V
svoji magistrski nalogi je kriti~no
ocenjeval realizacijo projektov v
ob~ini Ormo` in si s tem pridobil
neprecenljive izku{nje. Kot {tu -
dent je bil {tipendist nekega ra~u -
nal ni{kega podjetja, ker pa je to
za{lo v finan~no krizo, se je od -
lo ~il, da z njihovo pomo~jo najde
drugo sprejemljivo alternativo.
Takrat se mu {e niti sanjalo ni, da
bo v igri tako veliko podjetje, kot
je Talum. Splet sre~nih okoli{~in
je botroval, da je Dani v prvem
letniku fakultete postal Talumov
{tipendist in se na praksi prvi~
sre~al z okoljem, v katerem je
danes zaposlen. Zase pravi, da je
stra{no ambiciozen in da se dol-
goro~no vidi {e na kak{nem dru-
gem podro~ju, kot je informatika.
Zelo ga pritegnejo projekti, saj
zahtevajo veliko energi~nosti,
samoiniciativnosti, kreativnosti in
{irokega znanja. Ker je kot oseba
zelo dinami~en in vsestranski, bi
mu bilo delo pri projektih pisano
na ko`o. Z delom v oddelku infor-
matike je zadovoljen, saj se zave-
da, da Talum kot podjetje zapo-
slenemu nudi veliko izzivov, prav
tako pa je zadovoljen s svojim
delovnim okoljem. V oddelku in -

for matike se ukvarja s sistemskim
in`eniringom, naro~a ra~u nalni{ -
ko opremo, vzdr`uje podatkovne
baze in se ne brani niti operativ-
nega dela. 
Dani se zaveda, da je podro~je
ra~unalni{tva in informatike eno
izmed najhitreje razvijajo~ih se.
^e `eli{ kot informatik slediti
temu noremu tempu, mora{ biti
neprestano v koraku z novostmi
in se dodatno izobra`evati, izpo-
polnjevati. Zastopa stali{~e, da so
danes vsi delovni procesi tesno
prepleteni z informatiko, saj si
skoraj ne moremo zamisliti opra-
vila, ki ga ne bi podatkovno pod-
piralo to podro~je. Odlo~en je v
trditvi, da ima informatika v Ta -
lumu pomembno vlogo, saj je
eden izmed temeljev, na katerem
se gradijo proizvodni in poslovni

procesi. Tako kot v vsaki stvari pa
zanj tudi informatika skriva nekaj
pasti, ki jih v prihodnosti ne bi
smeli zanemariti ali prezreti. Prva
stvar, na katero kot informatik
opozarja, je varnost podatkov, dru -
ga pa prevelik poseg v zasebnost
posameznika, kar je zelo ob~utlji-
vo podro~je. Sodobna tehnologi-
ja se namre~ vse preve~krat znaj-
de v vlogi »velikega brata«, ki gro-
bo posega v `ivljenje ljudi. Ra ~u -
nalni{tvo in informatika prihod-
nosti pa bosta prinesla tudi veli-
ko dobrega, saj bosta olaj{ala
na{e delo in `ivljenje. 
Dani je v prostem ~asu vpet v veli-
ko dejavnosti, ki ga popolnoma

zapolnjujejo. Aktiven je v mnogih
dru{tvih, v gasilskem in v {port-
nem dru{tvu, katerega predsed-
nik je ̀ e pet let, in je tudi ~lan raz-
nih upravnih odborov. Najbolj je
ponosen na dejstvo, da je naj -
mlaj{i ob~inski svetnik ob~ine Or -
mo` in krajevni svetnik krajevne
skupnosti Miklav` pri Or mo`u. Z
ob~ino Ormo` tudi aktivno sode-
luje, saj je ~lan odbora za pre mo -
`enje in gospodarska vpra{anja.
V podjetju Talum je bil letos izvol -
jen v svet delavcev. 
V krajevni skupnosti Miklav` pri
Ormo`u je nepogre{ljiv, saj se rad
razdaja in prevzame razne dru -
`abne dogodke in druge tovrstne
projekte, med katere nemalokrat
sodi tudi vodenje prireditev.
Volunterstvo na dru`abnem po d -
ro~ ju mu je dalo veliko iz ku {enj,

zato tudi v Talumu samozavestno
stopi pred avditorij, da ogovori
sodelavce s svojimi izvirnimi tek-
sti. Prek njih nas nagovarja, poskr-
bi za kak{no skrito solzo, pred-
vsem pa za salve smeha, s kate-
rim zaokro`imo dru`abne dogod-
ke. Lani je tako ~isto po naklju~ju
postal del dru`abnega kolesja,
povezovalna to~ka prireditev, saj
se je z besedo pribli`al in priku-
pil kolektivu Taluma. Vzeli smo
ga za svojega. Sam pravi, da pred
avditorijem stra{ansko u`iva, saj
mu publika daje povratno infor-
macijo, energijo in potrditev, da
je tudi na tem podro~ju nepo gre{ -
ljiv. Veseli ga, da so mu pri obli-

REPORTA@A

Vpet
v veliko dejavnosti

December je mesec proslav, prireditev in `elja, ki se v obliki spevnih
govorov in modrih misli delijo z avditorijem. Prav iz tega razloga smo
za prednovoletno reporta`o izbrali sodelavca  Danija Vrb nja ka, ki nas
na tovarni{kih proslavah nagovarja s svojimi hudomu{nimi teksti in nas
z govorjeno besedo popelje skozi te`o do godka. 

ALEKSANDRA JELU[I^
FOTO: SRDAN MOHORI^

Dani na delovnem mestu ...

»Najbolj je ponosen na dejstvo, da je najmlaj{i ob~inski svetnik ob~ine Ormo` in
krajevni svetnik krajevne skupnosti Miklav` pri Or mo`u.«
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kovanju povezovalnega progra-
ma dali relativno proste roke. Na
govor se dobro pripravi, ~eprav
med nastopom posku{a delovati
tudi impulzivno in spontano.
Povezovalni tekst pa vedno zaje-
ma teko~o problematiko. ^e je
kon~ni izdelek v{e~ njemu, po -

tem ve, da bo lahko suvereno na -
stopil in da bo z njim o~aral publi-
ko.
Vrsto let se spogleduje tudi z no -
go metom. Neko~ je igral v raz -
li~nih klubih, danes pa se zaradi
pomanjkanja ~asa samo {e ob -
~asno rekreativno po`ene za `o -

go. Zaveda se, da je {port zelo
pomembna sestavina `ivljenja,
predvsem v zadnjem ~asu, ko
smo zaposleni vedno bolj izpo-
stavljeni stresnim situacijam na
delovnem mestu. Stres kompen-
zira s {portom, kjer »spusti mo` -
gane na pa{o«. 

Ob koncu vsem sodelavcem Ta -
lu ma ̀ eli sre~no novo leto in misli
povzema v modrost, da je v vsa-
ko delo treba vlo`iti del~ek sebe.
Le ~e delo opravlja{ s srcem, ti bo
v veselje.p

December je ~as praznikov, dob -
rih `elja, pri~akovanj in treh dob -
rih mo`, Miklav`a, Bo`i~ka in
dedka Mraza, ki se jih vedno {e
posebej razveselijo najmlaj{i.
Letos se je tako na svoji poti s se -
vera eden izmed njih ustavil tudi
v Talumu.  
Pred{olski otroci na{ih zaposle-
nih so ga skupaj s svojimi star{i
pri{li pri~akat v restavracijo Pan.
Ob ~akanju nanj so si ogledali
lutkovno predstavo o ra~ki, pri
kateri so veselo sodelovali tudi
sami. 

Z glasnim klicanjem njegovega
ime na so pri~akali tudi nje -
ga, samega Bo`i~ka, ki je z nji -
mi poklepetal o njihovi pridnosti,
`eljah in drugih re~eh. Kot dobri
mo` je seveda s sabo prinesel tudi
darila, s katerimi je na koncu raz-
veselil vse otroke, ne glede na nji-
hovo pridnost. 
Bo`i~ek nam je nalo`il, naj vsem
otrokom prenesemo njegovo
naro~ilo: naj ostanejo pridni in
zdravi tudi v letu, ki prihaja.p

»^e je kon~ni izdelek v{e~ njemu, potem ve, da bo lahko suvereno na stopil in da
bo z njim o~aral publiko.«

... ko mu je na roko priletel metulj ... ... z Dejanom Zavcem.

PRAZNIKI

Bo`i~kovanje
v Talumu

VEN^ESLAV [KERGET
FOTO: SRDAN MOHORI^
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KULTURA

V so boto je Kidri~evo pokrila prva
zimska odeja, kot da je ~akala
prav na ta trenutek, da nam s svo-
jo navzo~nostjo popestri glasbe-

ni ve~er in nam pri~ara pravo
pred novoletno vzdu{je. Dvorana
je bila ob sedmi uri zve~er napol-
njena do zadnjega koti~ka in v
nestrpnem pri~akovanju glasbe.
Dirigent Stefan Garkov je tudi
letos skrbno izbral repertoar glas-
benega do`ivetja in nas zavrtel v
ritmih razli~nih plesnih zvrsti …
Z glasbo smo potovali po konti-
nentih in razli~nih obdobjih ple-
sne mrzlice, ki je razgrajala od
rde~ega Pariza pa vse tja do
Buenos Airesa.
No vo letni koncert so odprli tako,
kot se spodobi, z udarno kora ~ -
nico, ki je zadonela med zidovi in
dvignila razpolo`enje. Sledilo je
plesno povabilo na posko~no
pol ko v preobleki Rozamunde.
Nato smo se z glasbo preselili v
sosednjo Mad`arsko, kjer smo z
mislijo na peko~i paprika{ poska-

kovali ob ciganski glasbi ̂ arde in
se pustili zapeljati Po de`eli
Mad`arski. Zdaj je bil spet ~as, da
se za trenutek vrnemo nazaj v
domovino in se zasanjamo ob
Avsenikovem val~ku Spomin. In
`e smo drveli proti Rusiji, kjer smo
plapolali v ritmih Jazz suite. 
Kot vsako leto je bilo tudi tokrat
pri~akovati {e kak{no glasbeno
presene~enje, ki bi lepo za o kro -
`ilo ve~er. Tokrat se je novoletno
darilce skrivalo v preobleki tol-
kalcev Sta{a Planin{ka, Jakoba
[trucla, Mete Hunjet, Mance Ga -
vez in Urbana Peklarja iz
Glasbene {ole Karol Pahor Ptuj,
ki udarjajo na svoja tolkala pod
budnim o~esom profesorja Bo{t -
jana Vavka. Publiko so navdu{ili
s svojo neverjetno nadarjenostjo
za tolkala. Navdu{ila je njihova
Ritmania, ki so jo izvajali samo s
ploskanjem z dlanmi. S tolkal smo
se ponovno preselili na orkester,
ki nas je zapeljal v ritme strastne-
ga argentinskega tanga, vro~ekrv-
nega kankana in gr{kega sirtaki-
ja. Sledila je keltska poslastica v
slogu Lord of the Dance in tem-
peramentna romska glasba. Na{i
glasbeniki so po`eli tako bu~en
aplavz, da je bilo takoj jasno, da
jih avditorij ne bo kar tako pustil
z odra. Poslovili so se z Avse -
nikovo Golico in z ognjemetom,
ki so ga poustvarili s pokanjem
pisanih balonov. Na izviren in
sve` na~in jim je tudi tokrat uspe-
lo pri~arati nepozaben vstop v
novo leto 2012.

Tovarni{ki praznik je `e tradicio-
nalno povezan z dnevom odprtih
vrat. Temu se tudi letos nismo
izneverili. V soboto, 19. novem-
bra, je skozi odprta vrata v Talum
stopilo ve~ kot 250 obiskovalcev.
Po nagovoru predsednika Uprave
so se obiskovalci, razdeljeni v

osem skupin, pod vodstvom stro-
kovnih sodelavcev razli~nih
Talumovih dru`b podali na ogled
celotne tovarne. Tudi letos je bilo
zanimivo, vtisi obiskovalcev pa
pozitivni, ~eprav so zaradi raz-
se`nosti proizvodnih prostorov
marsikoga zabolele noge.p

Glasba se za~ne tam, 
kjer besede utihnejo
Novoletni koncert Pihalnega orkestra Talum Kidri~evo

V soboto, 17. decembra, je na{o restavracijo Pan v Kidri~evem ponov -
no napolnil zvok glasbe, ki jo je iz svojih instrumentov izvabljal Pihalni
orkester Talum Kidri~evo pod taktirko dirigenta Stefana Garkova.

ALEKSANDRA JELU[I^
FOTO: SRDAN MOHORI^

DAN ODPRTIH VRAT

Ponovno smo odprli 
Talumova vrata

IZTOK TRAFELA
FOTO: SRDAN MOHORI^

p
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Dragi udele`enci projekta in vsi,
ki ste Program za obvladovanje
stresa kakor koli spremljali, pri-
bli`uje se ~as, ko se bo projekt
po~asi kon~al. Na tak ali druga~en
na~in smo se dru`ili prakti~no
eno leto, od januarja letos pa do
kon ca iztekajo~ega se leta. Pre -
pri ~an sem, da je bilo na{e dru -
`enje pozitivno in koristno!
V tem ~asu se je v okviru projek-
ta zgodilo mnogo aktivnosti, ka -
terih glavni cilj je bil pomagati
zaposlenim pri obvladovanju te -
`av na delovnem mestu ter v
zasebnem `ivljenju. 
Projekt se je za~el odvijati januar-
ja s predstavitvijo programa in iz -
pol njevanjem vpra{alnikov. Ja,
vemo, da se ve~ini {e sedaj neko-
liko stemni pred o~mi, ko se
spom nijo vseh tistih vpra{anj,
ven dar vam moramo povedati, da
ste nam z vestnim izpolnjevanjem
vpra{alnikov zelo pomagali. Pri -
do bili smo namre~ pomembne
podatke, ki nam bodo v pomo~
pri oceni stresa v Sloveniji. Prav
tako nam pridobljeni podatki
omogo~ajo primerjavo z dogaja-
njem na tem podro~ju v drugih
podjetjih, vklju~enih v projekt.
Nenazadnje so bili to dragoceni
podatki tudi za va{e podjetje, saj
je na ta na~in dobilo bolj{o sliko
o tem, kaj se v podjetju dogaja z
zaposlenimi, in na podlagi tega
predlagalo, kako zasnovati pro-
gram podpore, da bo imel kar naj-
ve~ji pozitivni u~inek.
V okviru Programa podpore za -
po slenim smo izvedli aktivnosti,
katerih namen je bil pomo~ pri
te`avah zaposlenih in njihovih
dru`inskih ~lanov, pridobivanje
znanj za bolj{e spoprijemanje s
stresom, obve{~anje o zdravem
na~inu `ivljenja ter ocenjevanje
te ̀ av zaposlenih in njihovih
dru`inskih ~lanov. V ta namen
smo izvajali aktivnosti, kot so:
- svetovalno-informacijski tele-

fon, ki je bil zaposlenim in nji-
hovim dru`inskim ~lanom dos -
topen sko raj ves dan;

- osebna svetovanja, prav tako za
zaposlene in njihove dru`inske
~lane, na katerih so se lahko tudi
osebno sre~ali s strokovnjakom,
ki jim je posku{al razjasniti te -
`avo ter pomagati ali pa jih je
napotil k ustreznemu strokov-
njaku; promocija zdravja in
zdravega na~ina `ivljenja ter
spodbujanje svetovalno-infor-
mativnega telefona v obliki
zlo`enk, kratkih obvestil in pla-
kata;

- izobra`evanja, ki so potekala
vse leto; izvedli smo {tiri izo bra -
`evanja, ki so naletela na pozi-
tiven odziv in so bila  precej
dobro obiskana. 

Na izobra`evanjih smo se u~ili, da
je stres prakti~no vsak odziv tele-
sa na neko neravnovesje, ki se
zgodi v `ivljenju na telesni,  du -
{ev ni ali vedenjski ravni. Nau~ili
smo se, da brez stresa prakti~no
ni mogo~e ̀ iveti, saj brez dolo ~e -
nih izzivov, te`av in problemov,
ki nam jih uspe bolj ali manj
uspe{no premagati, v ̀ ivljenju ne
bi mogli napredovati. Zato je
pomembno ne samo, da se izogi-
bamo stresu, temve~ tudi, da se
znamo z njim soo~iti in ga obvla-
dati! Ve~ina predavanj je bila
namenjena prav razvijanju spo -
sobnosti prepoznavanja in obvla-
dovanja stresnih situacij. Nau~ili
smo se, da smo mi sami tisti, na
katere lahko vplivamo in ki jih
lahko spreminjamo (teorija izbi-
re). Nau~ili smo se, da moramo
skrbeti za svoje zdravje na vseh
podro~jih, tako telesnem kot
miselnem, in spoznali u~inkovi-
tost pozitivnega samogovora,
tehnik spro{~anja in predstavlja-
nja. Na zadnjem predavanju smo
celo raz~istili, zakaj je NK Maribor
v Ljudskem vrtu izgubil po 3 : 0
`e dobljeni dvoboj v Evropski ligi

in kako je te`ko »ne misliti« na
belega severnega medveda!
Poudariti moram, da je moja oce-
na predavanj zelo pozitivna, saj
so se predvsem po zadnjih pre-
davanjih klici na svetovalno-in -
formacijski telefon pove~ali. Do -
slej smo imeli kar 21 klicev in 8
osebnih svetovanj, kar va{o orga-
nizacijo med petimi podjetji, ki so
sodelovala v projektu, uvr{~a na
drugo mesto. ^e pogledamo sa -
mo zadnje tri mesece, pa so zapo-
sleni  iz podjetja Talum celo naj-
ve~ uporabljali svetovalno-infor-
macijske storitve!
Za konec nas ~aka le {e izpolnje-
vanje evalvacijskih vpra{alnikov.
To se bo zgodilo na za~etku ja -
nuarja 2012. Rezultate bomo
pred stavili na zaklju~ni predstavi-
tvi, ki bo predvidoma marca.
Takrat bomo podali tudi kon~no
oceno uspe{nosti projekta in
povedali, ali smo dosegli zastav -
ljene cilje. @e sedaj lahko z goto-
vostjo trdim, da se je projekt,
pred vsem zaradi pozitivnega od -
ziva na  svetovalno-informacijski
telefon v zadnjih mesecih, poka-
zal v pozitivni lu~i, za kar je tre-
ba pohvaliti tudi odli~no sodelo-
vanje z vsemi ~lani svetovalnega
odbora, ki so projekt vodili sku-
paj z nami. Po u~inkovitosti in
organiziranosti svetovalnega od -
bo ra ste bili med vsemi podjetji
zagotovo najbolj{i!
^e imate kakr{ne koli skrbi, vpra -
{anja ali te`ave v zvezi z organi-
zacijo in usklajevanjem zasebne-
ga `ivljenja ali poklica, lahko do
konca leta {e vedno pokli~ete na
brezpla~en svetovalni telefon
(080 50 54)! Enako lahko storijo
tudi va{i dru`inski ~lani. Kot ste
`e seznanjeni, lahko pokli~ete na
brezpla~ni svetovalni telefon
zaradi prakti~no katerih koli
problemov, ki tarejo vas ali va{e
dru`inske ~lane. Z veseljem vam
bomo pomagali!p

ZDRAVJE - PROGRAM PODPORE ZAPOSLENIM ZA OBVLADOVANJE STRESA

Projekt za obvladovanje stresa 
PPDZ-S se pribli`uje koncu
MATEJ LUNE@NIK
IZOBRA@EVALNO RAZISKOVALNI
IN[TITUT LJUBLJANA

Bodite zdravi
in zadovoljni!
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Zlati metulj
Koncert

FOTO: SRDAN MOHORI^

FOTOREPORTA@A
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KRI@ANKA

SLOVAR^EK: PSORIAZA – ko`na bolezen, luskavica, INAH – mitolo{ki kralj v Argosu, KIND – ameri{ki igralec (Richard, 1956), 
FELE – slovenska radijka (Jolanda), NAOTO – japonski smu~arski skakalec (Ito, 1969), ODAK – hrva{ki skladatelj (Krsto, 1888-1965).



Vse dobro 
v letu 2012


